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ЭКОНОМИКАЛЫҚ СЫН-ҚАТЕРГЕ 
ДАЙЫН БОЛУ КЕРЕК

ҚҰМАР ОЙЫНҒА 
ҚАРСЫ ШАРА ҚАЖЕТ

ҰЛТТЫҚ БАНККЕ ЖҮКТЕЛГЕН 
МІНДЕТ ЖОҒАРЫ

Мемлекет басшысы Сауда және интег-
ра ция министрі Арман Ша��алиевті �абыл-
дады.

Кездесу барысында Қасым-Жомарт Тоқаев 
Қа зақстанның сыртқы серіктестерімен арадағы 
тауар айналымын арттыру және экономикалық 
сын-қатерлерге орай шұғыл әрекет ету ж#нінде 
бірқатар нақты тапсырма берді.

Президент қазақстандық экспорт үшін жаңа 
#т кізу нарықтарын қарастыру барысында ми-
нистр лік белсенді жұмыс істеуі қажет екеніне 
на зар аударды.

Сонымен қатар Мемлекет басшысы халық-
аралық нарықтарда ұлттық экономикалық мүддені 
қор ғау, импортпен орнықты бәсекелестікті қамта-
масыз ету және отандық тауар #ндірушілерді қол-
дау қажеттігін айтты.

– Соңғы жылдары елімізде құмар ойынға 
тәуел ділік белең алып барады. Кейбір отбасылар 
үшін бұл үлкен қасіретке ай нал ды, – деді Пре зи-
дент.

Президент осы жаман әдетке, әсіресе жастар 
әуес екеніне назар аударып, мемлекеттік орган-
дар ға азаматтардың жекеле ген санаттары үшін 
құ мар ойындарға қатысты шектеулерді күшейтуді 
тап сырды.

– Лудоманияға қарсы күресте тәрбие ісі мен тү-
сіндіру жұ мыс тарына ерекше мән берілуге тиіс, – 
деді Президент. Осыған бай ланысты Мемлекет 
бас шысы салалық министрліктерге нақ ты міндет-
тер жүктеді.

Сонымен қатар Қасым-Жомарт Тоқаев құмар 
ойын ға тәуел ді азаматтардың қатысы бар қыл мыс-
тар к#бейгеніне құқық қорғау органдарының на-
за р ын аударып, алдын алу жұмыстарын жүргізіп, 
заң дылық пен құқықтық тәртіпті қамтамасыз ету 
үшін шаралар қабылдау ж#нінде тапсырма берді.

Президент елімізде лудоманияның белең 
алуына қарсы ба ғыт талған әлеуметтік дағдыларды 
қа лыптастыруда қоғам ның, дін қызметкерлерінің 
және бұқаралық ақпарат құрал дары ның атқаратын 
р#лі ерекше екенін атап #тті.

Сондай-ақ Мемлекет басшысы ойын бизнесі 
са  ласындағы қар жылық және басқа да құқықбұзу-
шылықтардың алдын алу жұмыс тарын жандандыру 
қажет екеніне назар аударды.

– Барлық қаржы қозғалысын қадағалап, заңға 
қай шы әре кет анықталған жағдайда тиісті шаралар 
қабылдау маңызды, – деді Президент.

Жиын барысында Үкімет мүшелері мен бір-
қатар мемле кет тік орган басшылары баяндама 
жа сады.

Кеңес отырысының қорытындысы бойынша 
Қасым-Жомарт Тоқаев халық арасындағы құмар 
ойынға тәуелділікпен күресу үшін заңнамалық, 
ұйымдастырушылық және ақпараттық-идеоло-
гиялық шаралар кешенін қабылдауды тапсырды.

ЖОЛДАУ – АУҚЫМДЫ 
РЕФОРМАЛАРДЫҢ ЖАЛҒАСЫ

Кеше «AMANAT» партия сы-
ны� Т"ра#асы Ерлан %ошанов 
Мемлекет басшысы %асым-
Жо март То�аевты� «(ділетті 
%а за�станны� экономикалы� 
ба# дары» атты %аза�стан хал-
�ына Жолдауын ж,зеге асыру 
ба рысы туралы партия активі-
мен ке�ес "ткізді.

Жиынды ашқан партия Т#рағасы 
Жол дау Мемлекет басшысының елі-
мізде кезең-кезеңімен жүргізіліп 
жат қан ауқымды әрі маңызды рефор-
маларының жалғасы екенін және 
оны тарихи деп атауға болатынын 
атап #тті.   

(Жалғасы 3-бетте)

Сіз не дейсіз?

ТҰРМЫСТЫҚ ЗОРЛЫҚ ТЫМ 
ТЕРЕҢДЕП КЕТТІ

Нартай С(РСЕН2АЛИЕВ, Мәжіліс депутаты:

Жа�ында Мемлекет басшысы "з Жолдауында «Кәмелетке 
толма#андар#а жасал#ан зорлы�-зомбылы�ты� кез келген 
т,ріне �атысты жазаны к,шейтуді талап етемін» деді. Шын-
ды#ында да, со�#ы жылдары т7рмысты� зорлы�-зомбылы��а 
тос�ауыл болмауды� салдарынан жуан ж7дыры�тан жәбір 
к"ргендерден со#ылатын �о�ырау мен суицид фактілері де 
жиілеген. Ішкі істер министрлігіні� дерегіне сенсек, отбасылы� 
зорлы�-зомбылы�тан жапа шеккен 10 адамны� екеуі #ана �7�ы� �ор#ау органдары-
на ж,гінеді. %ылмысты� алдын алуда ат�арылып жат�ан ж7мыстар да баршылы�, 
Алайда арызданушыларды� ісі ая�сыз �алатыны та#ы бар. Зорлы�-зомбылы�ты 
алдын алу ж7мысы неге тиімді нәтижесін бермей келеді? Сауалымызды Мәжіліс 
депутаты Нартай Сәрсен#алиевке де �ойып к"рдік.  

(Жалғасы 2-бетте)

%асым-Жомарт То�аевты� т"ра#алы#ымен %ауіпсіздік Ке�есіні� отырысы "тті. 
Жиында халы� арасында#ы �7мар ойын#а тәуелділік мәселелері �арастырылды.

Мемлекет басшысы атқарған жұмысы үшін 
Ғалымжан Пірматовқа алғыс айтып, қабылданған 
шаралардың нәтижесінде макроэкономикалық, 
қаржылық тұрақтылық қамтамасыз етілгенін атап 
#тті.

Президент Ұлттық банкке инфляцияны т#мен-
дету, қаржы технологиялары мен инновацияны 
дамыту және келесі жылы ұлттық т#лем жүйесін 
толыққанды іске қосу ж#нінде маңызды міндеттер 
жүктелгенін хабарлады.

– Біз бизнесті жеткілікті дәрежеде несиелен-
діруді қамтамасыз ету міндетін к#тергенімізге 
бір жыл ғана болған жоқ. Бұл жұмысты жеделдету 
қа жеттігі ж#нінде мен Қазақстан халқына Жол-
дауымда мәлімдедім. Аталған мәселе бойынша 
тең герімді шешім табу, жаңа тәсілдерді, құралдар 

мен тетіктерді енгізу ісін белсенді түрде ынталан-
дыру маңызды. Халықаралық қаржылық 
ынтымақ тас тыққа және Ұлттық банктің үшінші 
елдердің орта лық банктерімен және қаржы 
институттарымен #зара іс-әрекетіне қатысты 
мәселелерге ерекше на зар аудару қажет. Қазіргі 
геосаяси жағдайда елі міздің қаржы жүйесіне 
жаһандық реттеушілердің қы зығушылығы артып 
келеді. Сондықтан осындай қа рым-қатынас 
орнатуда теңгерімді әрі тиімді жол табу және 
елдің қаржылық қауіпсіздігі үшін тәуе келдер мен 
салдарға тиісті баға беруді қамтамасыз ету 
маңызды, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев Ұлттық банктің ұжымы 
жүк телген барлық міндетті жүзеге асыра алатынына 
сенім білдірді.   

%асым-Жомарт То�аев >лтты� банкті� басшылы#ына жа�а т"ра#а Тимур С,лей-
ме новті таныстырды. Президент жа�адан та#айындал#ан басшыны� �аржы-эко-
но микалы� ба#ытта мол тәжірибесі бар екенін және �аржы реттеушісіні� �ызметін 
же тік білетінін атап "тті.

ОҚУЛЫҚСЫЗ, 
ФОРМАСЫЗ БАЛА 
ҚАЙТЫП КҮН КӨРЕР?

БЕТ

5

АГРООРТАЛЫҚҚА 
АЙНАЛУДЫҢ АЛҒЫШАРТЫ – 
ОЗЫҚ ТЕХНОЛОГИЯ

БЕТ

6
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– Тұрмыстық зорлық-зомбы-
лық туралы нақты тапсырма жыл-
да беріледі.  Бірақ осы уақытқа 
дейін елдегі зорлық-зомбылыққа 
тап болған әйелдер мен балалардың 
саны артпаса, азаймаған. Қалай 
ойлайсыз,  мәселе құқық қорғау 
жұ мысының әлсіздігі ме, әлде заң-
дағы жауапкершіліктің жоқты-
ғынан ба?

– Тұрмыстық зорлық-зомбы-
лық қоғамдағы ең сорақы, ең 
сұмдық дүниеге айналды. �уелде 
әр тұстан бір шығатын шуды 
естіген ел жағасын ұстайтын, ал 
қазір балалар мен әйелдерге 
қарсы жасалған қылмыстарды 
к�ріп-білгенде айтарға с�з қал-
майды. "кініштісі, жыл тұрмақ ай 
�ткен сайын аталған қылмыстың 
саны к�бейіп барады. Мемлекет 
басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
аталған мәселеге бейжай қара-
майтынын әуел бастан аңғартты. 
Биылғы Жолдауында да «Мен 
Мемлекет басшысы ретінде кәме-
летке толмағандарға жасалған 
зорлық-зомбылықтың кез келген 
түріне қатысты жазаны күшейтуді 
талап етемін. Жол, ғимарат, киім-
кешек, азық-түлік, яғни барлығы 
балалар үшін қауіпсіз болуы ке-
рек», – деді. Бұл тек мәселені 
к�р сетіп, соған қатысты шара 
қол даныңдар деген сырғытпа с�з 
емес. Нақты тапсырма. Президент 
«жазаны күшейтуді талап ете-
мін», – деді. Құқық қорғау орын-
дары енді дереу қызметке кірісу 
керек, қажет болса, тиісті заңды 
Мәжіліс қабырғасында қарас-
тыруы шарт. Мәжілістің VIII ша-
қы рылымында �леуметтік-мәде-
ни даму коми те тінің мүшесімін. 
Сол комитеттің аясында «�йелдер 
мен балаларға қатысты зорлық-
зомбылыққа т�зімсіздік мәде-
ниетін қалып тастыру бойынша 
жүргізіліп жатқан жұмыс туралы» 
деген тақырыпта кеңейтілген 
оты рыс �ткіздім. Оған депутаттар, 
құқық қорғау саласының �кілдері, 
осы тақырыпты зерттеп жүрген 
ма мандар қатысты. Отырыста 
бұ  рын айтылмаған, БАҚ бетте-
рінде басылмаған сұмдықтарды 
к�ріп-білдік. Тиісінше, мәселенің 
қоғам талқылап жатқан деңгейден 
де тым тереңдеп кеткенін аңғар-
дық. Тиісті ұсыныстарды минис-
тр  ліктерге, құзырлы орындарға 
жі бердім. Енді солардың орын-
далуын қатаң қадағалаймын. Ра-

сында, бұған дейінде құзырлы 
орындарға тұрмыстық зорлық-
зомбылықты тоқтату туралы 
талай тапсырма берілді. Бірақ бұл 
дерттің әлі де толық жойылмауы 
құқық қорғау органдарының 
жұмысында қателік к�п екенін 
аңғартады. "йткені Президент 
бұл мәселені бірінші рет айтып 
тұрған жоқ. Жолдаудағы нақты 
тапсырма соңғы нүкте деп біле-
мін. Сол себепті бұқара мен билік 
бірге қызмет етіп проблемаға 
қарсы заңды қатайтып, тұрмыс-
тық зорлық-зомбылық жасау 
ешкімнің �ңі түгілі түсіне кір-
мейтіндей  қылуы керек. 

– Екі жыл бұрын «Отбасылық 
зорлық-зомбылық» заң жобасының 
соңы үлкен дауға айналып, соңы 
сиырқұйымшақтанып кеткен еді. 
Осы заң жобасымен таныссыз ба? 
$зіңіз де тұрмыстық зорлық-
зомбылықтың алдын алу саясатын 
қайта қарауымыз керек екенін 
айтқан едіңіз. Нақты қандай алдын 
алу шарасы қажет деп санайсыз?

– Иә, 2 жыл бұрынғы шу 
есімде. Ол кезде мен де ақпарат 
майданында �здеріңізбен үзеңгі 
қағыстырып жүрдім. Сол кезде 
заңды егжей-тегжейлі түсінбеген 
топтардың елдің арасында дүрбе-
лең салғанын білеміз. Бірақ бұл 
жерде жауапкершіліктің бір жағы 
құзырлы орындарда. "йткені кез 
келген �згерісті жасарда қоғаммен 
ақылдасып, сарапшылармен 
кеңесіп жүзеге асырса ел де құ-
лақ танып отырар еді. Сондықтан 
ақпараттандыру тұрғысында 
жіберілген қателік енді қайта-
ланбайды деп сенемін. 

– Қазір отбасылық қорлықтан 
кейін 'з-'зіне қол салатын қыз-
келіншектер артып отыр. Осындай 
жағдайда кінәлілерді жауапқа 
тартқызу тағы қиын. Одан б'лек, 
күйеуінен жәбір к'рген, соққыдан 
к'з жұмған марқұмға жасалатын 
сот сараптамаларына да күмән 
к'бейіп отыр. Бұл орайда заң шы-
ғарушы орган 'кілі ретінде заңға 
қандай 'згеріс енгізу керек деп 
ой лайсыз?

– Тұрмыстық зорлық-зомбы-
лық қа қарсы ұсыныстарды нақ-
ты лап, қол қойып, м�рмен бекітіп 
құзырлы орындарға жібер гені-
мізді айттым. Оқу жылының ая-
ғында елімізде кәмелетке толма-
ғандарға қарсы әлімжеттіктің, 
зорлық-зомбылықтың к�бей-
генін білеміз. Соған қатысты 20 
сәуірде депутаттық сауал жол да-
ған едім. Сол жерде нақты ұсы-
ныстарды айттым. "кінішке 

қарай, Үкімет үйренген жолынан 
айнымай сырғытпа жауап берді. 
Жауаптарына «ұсыныстардың 
қабылдануын талап етеміз» деп ең 
т�менгі баға қойып қайтардым. 
Үкімет ескертуді ұқты, енді бірігіп 
қызмет етеміз. Бұл мәселенің �те 
�зекті екенін Президенттің биыл-
ғы Жолдаудағы «Білім беру меке-
ме леріндегі психологиялық қол-
дау қызметін институционал ды 
түрде күшейту қажет. Бірыңғай 
сенім телефонын ұйымдастырған 
ж�н. Зорлық-зомбылыққа және 
қысымға, яғни буллингке тап 
болғандарға к�мек к�рсетуге 
арналған бағдарлама әзірлеу ке-
рек» деген с�зінен аңғаруға бо-
лады. Депутаттың сауалына сыр-
ғытпа жауап берген Үкімет енді 
ұйқысынан оянар деген үміттеміз.

– Полицейлердің арасында 
арызды тіркемейтіндері бар. Тірке-
се де нақты қылмысты негізге ал-
май ды. Мәселен, «тұрмыстық 
зорлық-зомбылық бойынша тір-
кел ген істердің 50 пайыздан ас-
тамын да полиция қызметкерлері 
'здері заңсыз әрекеттер жасайды» 
дегенді айтады адвокаттар. /йелін 
қасақана 'лтірген күдіктіге жеңіл 
жаза беретін судьяларға қандай 
жауапкершілік қарастырылғаны 
дұрыс?

– Бұл да �те �зекті мәселе. 
Құқық қорғау саласындағы кей 
қызметкерлердің тұрмыстық зор-
лық-зомбылыққа тап болған 
жан дардың шағымына атүсті 
қарағаны туралы арыз к�п. Бұл 
– сорақылық. Заңды қатайтқанда 
тек қылмыскер ғана емес, арызды 
қабылдамай немқұрайдылық та-
нытқан құзырлы орын �кілі де 
қа таң жазаға тартылатындай нор-
ма енгізу қажет. Жауғашты дағы 
азаматшалардың арызы бар еке-
нін,  депутат ретінде менімен 
кез дескілері келетінін журналист 
әріптестерім айтты. Жұмыс кес-
тесінде мүмкіндік  болған сәтте 
жаныма заңгерлерді алып жаза-
сын �теп жатқан азамат шалармен 
кездесу жоспарымда бар. 

Меніңше, әлімжеттік факті-
лерін біле тұра жасырып қалған 
қызметтегі азаматтарды да жазаға 
тару қажет. Оған қоса, балаларды 
қорлап жатқан кезде араша 
түсудің орнына сол әрекеттерді 
бейнетаспаға түсіріп жариялаған 
адамдарды да, айыпты оқушы-
лардың ата-аналары да тиісті 
жауапкершілікке тартылуы тиіс. 

Сұхбаттасқан 
Жадыра МҮСІЛІМ 

Нартай СӘРСЕНҒАЛИЕВ,

Мәжіліс депутаты:

ТҰРМЫСТЫҚ ЗОРЛЫҚ 
ТЫМ ТЕРЕҢДЕП КЕТТІ

Сіз не дейсіз?

Сенат Спикері Мәулен �шімбаевты� 
т�ра�алы�ымен палата отырысы �тті. Онда 
сенаторлар �аза�стан Республикасы Пре-
зидентіні� �аза�стан Республикасы #лтты� 
банкіні� т�ра�асын та�айындауына келісім 
беру туралы мәселені �арады.

Конституцияға сәйкес Президенттің Ұлттық 
банк т�рағасын тағайындауына келісім беру 
Сенаттың ерекше қарауына жатады.

Соған байланысты Мемлекет басшысының 
Ұлттық банк т�рағасы лауазымына Тимур Сүлей-
меновті тағайындауға келісім беру туралы ұсынуын 

Президент �кімшілігінің Басшысы Олжас Бектенов 
оқып берді.

Қаржы және бюджет комитетінің т�рағасы 
Сұлтанбек Мәкежанов ұсынылған кандидатура 
алдын ала комитет отырысында қаралып, талқылан-
ғанын, соның нәтижесінде Сенатқа Президент 
ұсы  нуын қолдауға ұсыныс беру туралы шешім 
қабылданғанын атап �тті.

Осыған орай палата отырысында Сенат депу-
таттары Мемлекет басшысының Ұлттық банк т�ра-
ғасы қызметіне Тимур Сүлейменовті тағайындауына 
келісім берді.

ҰЛТТЫҚ БАНК ТӨРАҒАСЫН 
ТАҒАЙЫНДАУҒА
КЕЛІСІМ БЕРДІ

– Кәсіпкерлікті қолдау арқылы 
экономикамызды дамыта аламыз. 
Сол үшін �ндіріс саласын дамыту 
маңызды. Ал кәсіпкерлерге ең 
керегі –  жеңілдетілген несие. 
Бұл – осы салаға салынатын қара-
жат. Президент �з Жолдауында 
банк терге қойылатын талапты 
күшей тіп,  шетелдік банктерді 
елімізде жұмыс істеуге мүмкіндік 
беріп отыр. Бұл – �те дұрыс маңыз-
ды шешім. Себебі банк тердің ара-
сын да бәсеке болған кезде олар дың 
беретін пайызы да т�мендеу керек. 
�йтпесе, қазір бизнесті қаржылан-
дырып, кә сіпкерлікті қолдау үшін 
банк тердің жоғары пайыздарын 

мем лекет �з есебінен жауып отыр.  
Кәсіпкерлер банк тен 22 пайызбен 
қарыз алатын болса, оның 14 
пайызын мемлекет жауып береді. 
Банк мемлекет есебінен де пайда 
тауып жатыр. Сол үшін мемлекет 
есебінен банкті қаржыландыруды 
тоқтату қажет. Яғни, қойылатын 
талап күшейіп, банктер бәсекеге 
түссе, мемлекет жеңілдетілген 
несие беру жүйесін қалыптастыра 
ала ды. Сондықтан шағын кә-
сіпкер лікке 5-6 пайыз, ірі кәсіп-
орын дарға 7-8 пайызбен несие 
беретін жүйеге к�шкеніміз дұрыс. 
Сонда ғана экономика алға жыл-
жиды.

Салыққа қатысты мәселе де 
�те �зекті. Мәселен, қосымша 
құн салығын қайтару �те күрделі. 

Мәселе бар. Дегенмен Жолдауда 
бұл туралы да жақсы дүниелер 
айтылды. Енді жергілікті бюд-
жетке түсетін салыққа жеңілдік-
терді беруді жергілікті атқарушы 
органға тапсырды. Олар �з кезе-
гінде жергілікті мәслихатпен 
бірігіп кімге жеңілдік жасайтынын 
шешеді. Бұл кәсіпкерлердің де 
жұмысын жандандыруына сеп ті-
гін тигізеді. Оған жергілікті атқа-
рушы орган да мүдделі. Себебі 
кә сіп керліктен түскен қаражат сол 
жақтың бюджетіне түседі. Салық 
саясатына қажетті жаңа жүйені 
ен гізу туралы тап сырма да уақыт 
күт тірмей шешілуі керек. Осы ар-
қы лы к�п мәселе шешімін тауып 
кетеріне сенім мол.

Нұртай САБИЛЬЯНОВ, 

Мәжіліс депутаты: 

БӘСЕКЕ АРТСА –  
БЮДЖЕТКЕ ПАЙДА

Қытай (Шаньдун) мен Қазақ-
стан арасындағы сауда-эконо-
мика  лық ынтымақтастық фору-
мында Қазақстан Республикасы 
Премьер-Министрінің орын-
басары Серік Жұманғарин 2023 
жылдың басынан бері тауар ай-
на лымының жалпы к�лемі 13,6 
млрд долларды құрағанын және 
оның 6,3 млрд доллары қазақ-
стандық экспорт екенін айтты. 
Осы ретте Қытайдың Шаньдун 
провинциясымен тауар айна-
лымы 1,1 млрд доллар болды.

Жалпы, бірінші жартыжыл-
дықта екі ел арасын дағы тауар 
айналымы 20,5%-ға �скен. Бү-
гінде 1 млрд долларға жуық со-
маға 170 тауар түрі бойынша қа-
зақ стандық экспортты арттыруға 
мүмкіндік бар. Осылайша, Серік 
Жұманғарин Шаньдун провин-
циясымен ынтымақтастықтың 
маңызды екенін айтты.

Шаньдун провинциясы 
Қытайдағы бидай, мақта, аква-
культура және бау-бақша �нім-
деріне бай маңызды ауылшаруа-
шылық �ндірісі аймағы. Қытай-
лық компаниялар агро�нер-
кәсіп тік кешенде қолданатын 
цифрлық технологияларға қызы-
ғу  шылық жоғары. Біздің әлеуетті 
ынтымақтастығының негізгі 
бағыты – соңғы 10 жылда еліміз 
ауыл шаруа шылығы саласында 
үлкен экспорттық әлеуетті қа-
лыптастыра алған Қазақстанның 
агро�неркәсіптік кешені», – деді 
ол.

Қазақстан Премьер-Минис-
т рінің орын басары қазақстан дық 
тауарлар Орталық Азия, ЕО және 
Таяу Шығыс елдерінде сәтті са-
тылып жатқанын атап �тті. Был-
тыр Қазақстаннан Қытайға ауыл 
шаруашылығы тауарларының 
экспорты 2021 жылмен салыс-

тыр ғанда 2,5 есе �сіп, 548 мил-
лион долларды құрады.

Сонымен қатар Серік Жұман-
ғарин Қытайға экологиялық таза 
ауыл шаруашылығы �німдерін: 
салқындатылған ет �німдерін, 
балық �німдерін, құс еті мен 
ішімдіктерді,  шошқа етін, 
жұмыртқаны, жылқы етін және 
жоғары маржалық тауарлардың 
басқа да к�птеген түрін жеткізудің 
әлеуеті бұдан да жоғары екенін 
түсіндірді. Ол агро�неркәсіптік 
кешенде цифрландыру саласында 
тығыз ынтымақ тастық орнату 
қажеттігіне де тоқталды.

"з кезегінде Шаньдун про-
винциясы Комму нистік партия 
комитетінің хатшысы, Қытай 
Халық Республикасы Шаньдун 
провинциясының халық құрыл-
тайы тұрақты комитетінің т�ра-
ғасы Лин Ву делегацияның са-
пары маңызды міндеттерді жүзеге 
асыру жолындағы нақты қадам 
екенін айтты.

Қазір Қазақстан мен Қытай 
арасында индус трияландыру 
және инвестиция саласында 
жалпы құны 21 млрд доллардан 
асатын 52 қазақ-қытай бірлескен 
жобасы жүзеге асырылуда. 2015 
жылдан бастап қазіргі уақытқа 
дейін жалпы сомасы 7,3 млрд 
доллар болатын 25 жоба іске 
қосылды. Биыл алты жобаны 
пайдалануға беру жоспарланып 
отыр.

ШАНЬДУН ПРОВИНЦИЯСЫМЕН 
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ МАҢЫЗДЫ

Елімізге �ытайды� Шаньдун провинциясынан делегация келді. Шаньдун – �ытайды� 
барлы� айма�тары арасында Ш#АР мен Пекиннен кейінгі �аза�станны� ,шінші сауда 
серіктесі. Атал�ан провинция мен �аза�стан арасында�ы тауар айналымы жыл басынан 
бері 1 млрд долларды �0рады. Б0л сапар �ытай Халы� Республикасыны� Т�ра�асы Си 
Цзиньпинні� «Бір белдеу – бір жол» бастамасыны� 10 жылды�ы �арса�ында �тіп жатыр.

– Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаевтың «�ділетті 
Қазақстанның экономикалық 
бағдары» Жолдауы экономикалық 
жаңғыруға бағытталды. Халық-
тың к�птен күткені де экономика-
лық даму еді. �лбетте, ішкі-сырт-
қы саяси тұрақтылық болмаса, 
әлеуметтік-экономикалық даму 
мүмкін емес. Ең бастысы, Пре-
зидент Жолдауларының жергі-
лікті жерлерде қолдау тауып 
қоймай, шешімін де табуы керек. 
Президент ең алдымен былтырдан 
бері жүргізілген саяси реформалар 
туралы айтып, «Күшті Президент 
– ықпалды Парламент – есеп 
беретін Үкімет» тұжырымдамасы 
барынша орныққаны, алдағы 
уақытта «Халық үніне құлақ аса-
тын мемлекет» қағидатын нақты 
іске асыруымыз қажеттігін айтты. 
Бұл жерде Парламенттің р�лі 
ерекше екеніне мән берді.  Сон-
дай-ақ экономика мен адам құ-
қығын қорғау саласында маңызды 
қадамдар жасалғанына тоқталды. 

Мемлекет басшысы эконо-
мика лық жаңғыруға бет бұру 
қажеттігіне назар аударды. Мем-
лекет экономикалық еркіндікке 
к�шпекші. �лі күнге шикізатқа 
тәуелділіктен арыла алмай келе 
жатқанымыз бен инновацияның 
жеткіліксіздігі, еңбек �німді-
лігінің т�мендігі жасырын емес. 
Соның салдарынан �ндіріс, қайта 
�ңдеу, ауыл шаруашылығы, жал-

пы барлық дерлік салада айтар-
лық тай даму байқалмады. Пре-
зидент �зі бастап жұртшылықтың 
ұлттық табыстың игілігін к�ру 
үшін күрделі мәселелердің нақты 
шешу жолдарын к�рсетті. Енді 
макроэкономикалық тұрақты-
лықты қамтамасыз ету, экономи-
каны әртараптандыру және ци-
фр ландыру қолға алынды. Мак-
ро экономикалық тұрақты лықты 
қамтамасыз ету  – жалақы, жұ-
мыс сыздық, баға, табыс, ин фля-
ция, салық сияқты дүниелер 
мем лекет деңгейінде қарас-
тырылатын экономикалық рә-
сімдер. Экономиканы әртарап-
тандыру жан-жақты  дамуға жол 
ашуы тиіс. Ал цифрландыру 
жүйесі ашықтықты қамтамасыз 
етеді. Сондықтан дамыған ел 
боламыз десек, саяси реформа-
лармен шектеліп қалмауымыз 
керек. Осы жұмысты түбегейлі 
және жан-жақты әлеуметтік-эко-
номикалық реформаға ұштастыру 
қажет екенін айтты. 

Сонымен бірге Мемлекет 
басшы сы еліміз нақты секторға 
берілетін кредит азайып жатқанда 
банктер тұтыну несие сімен 
әуестеніп кет кенін айтты. Осы 
жағдай азамат тардың шектен тыс 
қарызға ба туына әкеп соқ тырды.

«Менің 2019 жылы 500 мың 
азаматтың кепілсіз несиесін ке-
шіру туралы шешімім және жа-
қын да қабылданған жеке тұлға-
лардың банкроттығы туралы заң 
мәселені біршама реттеді. Бірақ 
ахуалды біржола түзеу үшін жаңа-

дан жүйелі шаралар қабылдау 
қажет. Сонымен қатар азаматтар-
дың қаржы сауатын арттыру �те 
маңызды»,  – деді .  Бүгінде  
«AMANAT» партиясы «Қарызсыз 
қоғам» жобасын жүзе ге асыруда. 
Соның нәтижесінде еліміздің 8 
аймағында 20 мыңнан астам адам 
қаржылық сауатын арттырды. 
Олардың к�пшілігі – 10 және 
одан да к�п несие алған адамдар. 
Бұл жоба аз уақытта �зі нің тиім-
ділігін к�рсетті. Осы ған орай 
Мем лекет басшысы Үкі метке  
«AMANAT»  партиясы мен бір-
лесіп, оның ауқымын кеңейтуді 
тапсырды.  

Орта білімнің сапасы – та-
бысты ұлт болудың маңызды 
шарты. "скелең ұрпақтың білімді 
болуы мен жан-жақты дамуы үшін 
қолайлы жағдай жасайтын «Жай-
лы мектеп» жобасы бастау алды. 
Бүгінде осы «Жайлы мектеп» жо-
басы аясында 400-ге жуық мектеп 
салынады. Қазір ауылдық жерде 
300-ден астам денсаулық сақтау 
нысаны салынып жатыр. «Ұлттық 
қор – балаларға» жобасы қолға 
алын ды. Соның арқасында жаңа 
жылдан бастап балалардың есеп-
шотына қаражат түсе бас тайды. 
�р бала ның есепшотына қаражат 
ау дарылатыны, жас ұрпақтың 
болашағына назар салғаны барша 
балалар мен ата-аналарды қуан-
тып жатыр. Жол даудың жақсы-
лығын бүлдіршіндер мен оқушы-
лар, студенттер мен педагогтер, 
зейнеткерлер, жалпы әлеумет 
к�реді.

Қайрат БАЛАБИЕВ, 

 Мәжіліс депутаты:  

«ҚАРЫЗСЫЗ ҚОҒАМ» 
ТИІМДІЛІГІН КӨРСЕТТІ

Пікір

САЯСАТ
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«Жолдауда экономикалық дамуы мыз-
дың таяу жылдардағы эволюциясы ай-
қын далды. �те ауқымды, нақты әрі ке-
шенді іс-шаралар жоспарланып отыр. 
Сонымен қатар Жолдауда жұртшылықты 
алаңдатып, толғантып отырған басқа да 
%зекті мәселелер толыққанды қамтылды. 
Сон дықтан партиямыз үшін Жолдау стра-
тегиялық маңызды құжат болып табы ла-
ды. Ендігі кезекте, біздің алдымызда 
Мем лекет басшысының жаңа эконо ми-
калық саясатына қолдау к%рсетіп, оның 
сапалы орындалуын қамтамасыз ету мақ-
саты тұр. «AMANAT» партиясы осы мақ-
сат ты жүзеге асырудың алғы шебінде 
болуы тиіс деп санаймын», – деді партия 
Т%ра ғасы.

Ерлан Қошанов партиялықтарды 
Жолдауды жүзеге асыру үшін бүкіл қо-
ғамның күш-жігерін жұмылдыруға ша-
қыр ды. Ол Жолдауда Мемлекет басшысы 
су мен газ тапшылығы, инфра құ ры лым-
ның тозуы, отандық кәсіпорындарға қол-
даудың жеткіліксіздігі, %ндірісті да мыту 
үшін ұзақмерзімді қаржылай қол даудың 
болмауы, агро%неркәсіп сек то ры ның 
проблемалары сияқты еліміздегі бірқатар 
%зекті мәселені қамтығанын ба са айтты. 

«Осы мәселелердің барлығы да жұрт-
шы лық тарапынан бірнеше рет к%терілді. 

Біз партияның барлық деңгейдегі депу-
тат тары арқылы да, партиялық жоба-
ларымыз арқылы да белсенді жұмыс істеп 
жатырмыз. Айталық, %ткен жылы «Жер 
ама наты» жобасы аясында 5 млн гектар 
жер мемлекет меншігіне қайтарылып, 
шаруаларға қайта б%лінді. «Ауыл ама-
наты» жобасы іске қосылып, оның ая-
сын да %з ісін ашу үшін 2,5% жеңілдікпен 
не сие беріліп жатыр. Президент аталған 
жо баның қажет екенін атап %тіп, жеке 
қо салқы шаруашылықтар коопе ра ция-
сын ынталандыруды тапсыр ды», – деді 
Ерлан Қошанов.

Сондай-ақ партия Т%рағасы Мем ле-
кет басшысының халықтың қаржылық 
сауат тылығын арттыруға бағытталған 
«Қа рыз сыз қоғам» партиялық жобасын 
қол  дағанын ерекше атап %тті. Енді 
«AMANAT» осы жобаны Үкіметпен бірге 
бүкіл ел аумағында кеңейтіп, сапалы іске 
асырумен айналысады.

Ерлан Қошанов партияға қолда ныс-
тағы заңнамаларды жетілдіру, сон дай-ақ 
жаңа экономикалық саясатты іске асы-
руға бағытталған жаңа реттеуші құралдар-
ды құру ж%ніндегі ұсыныстарды дайын-
дауға атсалысуды тапсырды. «�неркә сіп-
тік саясат, сауда, кәсіпкерлік саласындағы 
заң намаға %згерістер енгізу қажет. Бүгін-
де салық және бюджет заңнамасы партия 
алаңдарында қызу талқыланып жатыр. 

Ғы лым мен инновация, цифрландыру 
және ақпараттық технологияларды да-
мыту саласында қосымша реттеуші құрал-
дарды әзірлеу қажет. Президенттің 
бастамаларын заңнамалық қолдау – біздің 
фракцияның Мәжілістегі міндеті», – деді 
партия Т%рағасы.

Іс-шара барысында Мәжілістің ;леу-
мет тік-мәдени даму комитетінің т%р-
а ғасы Асхат Аймағамбетов, Мәжіліс де-
путаттары Екатерина Смышляева мен 
Мақсат Толықбаев, «AMANAT» партия-
сы ның Шығыс Қазақстан облысындағы 
фи лиалының т%рағасы Сайрангүл Жұ-
маділова мен Алматы қалалық филиа лы-
ның т%рағасы Станислав Канкуров с%з 
с%йледі.

Жиын соңында Ерлан Қошанов пар-
тияның Орталық аппараты мен %ңірлік 
филиалдарының алдына бірқатар нақты 
міндет қойды. Атап айтқанда, Жолдаудың 
негізгі бағыттары орталық және облыс-
тық деңгейлердегі TALQYLAU және Bir 
Tolqynda диалог алаңдары аясында тал-
қыланады. Партия Кеңестері %з ұсы ныс-
тарын дайындауы қажет. Сондай-ақ ол 
Жолдауда жүктелген міндеттердің орын-
далуына барлық деңгейдегі мәслихат-
тардағы партияның депутаттық фрак-
циясы мүшелерінің бір кісідей жұмылып, 
қатысуын тапсырды.

– Жолдауда айтылған әрбір тап-
сырма уақыт жоғалтпай істелуге тиіс. 
�йткені %неркәсібі %ркендеген елдің 
%ндірісі алға адымдай берері анық. 
Кеше Президент те бұл туралы жақсы 
айтты. Сол үшін %ндірісті дамыту 
мәселесін күн тәртібіне қою қажеттігін 
жеткізді. Бұл – %те орынды айтылған 
үндеу. Себебі %ндіріс пен құрылыс бірге 
жүреді. �кінішке қарай, қазір жеңіл 
%неркәсіп тоқтап қалды. Кезінде 
ауылдағы жүн, тері, ет %неркәсібі жүріп 
тұрғанда халық шаруашылықпен 
айналысты. Қазір ауыл халқы жүнді 
айтпағанда, картоп егуді қойды. 
Сондықтан азық-түліктің бағасы %сіп 
жатыр. Осы күні жұрттың аузынан тек 
қымбатшылық туралы ғана еститін 
болдық. Себебі халық жеміс-жидек пен 
к%к%ніс еккенді қойды. Бұрын ауданда 
дайындау мекемелері жұмыс істейтін. 
Олар жиын-терін кезінде ауыл 
адамдарының %німдерін сатып алып, 
ауданға дайындау б%лімдеріне барып 
%ндіретін. Ары қарай қаладағы 
%неркәсіптерге, азық-түлік дүкендеріне 
тапсыратын. Осы арқылы ауыл 
адамдары %з %німдерінен қосымша 
ақша табатын еді. Мысалы, сол кездері 
15 қойы бар адамдар к%ктемгі жүннің 
12-20 келісін %ткізіп, к%ліктің жарты 
бағасын шығаратын. Қазір жүн мен 
тері қажетке жарамайды. �ткен жолы 
сауалыма жауап берген Ауыл шаруа-
шылығы министрі жүннің 7 пайызы 
ғана %ндірілетінін айтты. Ал кешегі 
қиын заманда сиырдың терісін, тұяғын, 
мүйізіне дейін %ндіріп, сабын жасай-
тын. Сол үшін ауыл халқының еңбегін 
еш кетірмеу үшін дайындау меке ме-
лерін қайта даярлау қажет. 

Қазір ауыл адамдары баласын 
мектепке киіндіру үшін малын қалаға 
апарып сатады. Екі ортада %здері 
шығынға ұшырайды. Бұрын ет пен 
малды ауылдан шықпай %ткізетінбіз. 
Етті таразыға салып %лшеп, қолма-қол 
ақшасын т%леп алып кететін. Меніңше, 
%зімізде шығарылатын %німді даярлап, 
дұрыс сақтай алсақ, дүкен с%релерінде 
отандық азық-түлік артар еді. �нер-
кәсіп және құрылыс министрлігі, Су 
министрлігінің %з алдына жеке ми-
нистрлік болып құрылуы да саладағы 

қор даланған к%п мәселенің оң шеші-
леріне септігін тигізеді деген сенімде-
мін. Үкімет жұмысына заң тұрғысынан 
қолдау білдіріп, к%мек қолын созуға 
даярмыз. Қажет болса құрылыс 
саласына қатысты кодекс қа былдайтын 
уақыт келді. Себебі біз әлі күнге дейін 
Кеңес үкіметіндегі кодексті қажетке 
жаратып жүрміз. Салдарынан құрылыс 
сапасыз. Сұрау жоқ, қадағалау жоқ. Ал 
шетелде жобалық институт мердігер 
компанияны %зі таңдап алады. Содан 
кейін оның жұмысын %зі қадағалайды. 
Авторлық бақылау деген осы. 
Техникалық бақылау да %зіне 
міндеттелген әрбір жұмыстың сапа-
сына басымен жауап береді. Ал бізде 
жобалық институттар жоба жасайды, 
ақшасын алып алады. Ары қарай 
шаруа сы жоқ. Негізінде, бізге де шетел-
дегідей бастадың ба, сапасына дейін 
соңына жауап беретін жауапкершілік 
жүктеу керек. 

Кеше бір бауырым «Ел жылда елу 
елдің қатарына кіре аламыз ба?» деп 
сұ рақ қойды. Егер біз қазір жер қой-
науымыздағы табиғи байлықты баға-
лап, дұрыс қолдана білсек, кәдеге жа-
рата алсақ, 50 емес, ондықтың қатарына 
оп-оңай кірген болар едік. Сондықтан 
болашаққа үлкен сенім артамын. 
Жолдауда кадрлық тағайындаулар 
туралы мәселе де %те орынды айтылды. 
Бұл айтқанды да Үкімет %з ж%німен 
орындай алса, не істеп, не айтып отыр-
ғанын білмейтін басшылардан таза-
рары с%зсіз. Жолдаудың ерекшелігі де 
осында деп ойлаймын.

ҚҰРЫЛЫС САЛАСЫНА ЖАҢА 
КОДЕКС ҚАБЫЛДАҒАН ДҰРЫС

ҚОСШЫДА 
ЕКІ МЕКТЕП АШЫЛДЫ

А�мола облысыны� осшы 
�ала сында 1 500 және 1 200 
орын�а арнал �ан екі жа�а мек-
теп ашылып, пайда лану�а бе-
рілді.

Бірінші мектеп – 1 500 орындық 
мек теп-гим назия жеке инвестиция 
есе бінен салынды. Мектеп құры лы-
сы 2022 жылы басталған, пай да-
лану ға 2023 жылдың тамыз айында 
бе  рілді. Мектеп толық жабдық тал-
ған, оқу каби нет тері қажетті ком-
пью терлік жабдықтармен қамта ма-
сыз етілген. Ғимаратта 360 орындық 
асхана, 280 орындық акт залы, екі 
спорт залы, т%рт информатика ка-
бинеті, музыкалық аспаптар каби-
не ті, буфет, кітапхана, үш кітап 
қой    масы, сондай-ақ гимназияда 
(қыш ше бер  ханасы, роботтехника, 
фотостудия ка би нет сияқты) ар-
найы кабинеттер бар. Бұдан б%лек, 
химия, физика, биология, техно ло-
гия кабинеттері барлық қажетті 
жаб дықтармен то лық қамтылған. 
Оқу кабинеттері санитар лық талап-
тар ға сәйкес мектеп жиһаздарымен 

жаб  дықталған. Мектеп аумағында 
фут бол жә не баскетбол алаңы бар.

Екінші жаңа мектеп – мемле-
кеттік тілде бі лім беретін 1 200 
орын дық білім ордасы. Ғи марат үш 
қа баттан, алты блоктан тұрады. Оқу 
кабинеттерінің саны – 50. Химия, 
фи зика, биология, технология ка-
бинеттері, қа жетті жиһазбен толық-
тай жабдықталған. Оқу ордасында 
384 орындық асхана, 600 орын дық 
акт залы, ауданы 520 шаршы метр 
спорт залы, металл, ағаш, мата %ң-
деу шебер ха налары, алғашқы әс-
кери дайындық каби не ті бар. Мек-
теп аумағында футбол және бас  -
кетбол алаңы да қарастырылған. 

Айта кетейік, жаңа 2023–2024 
оқу жы лы ның басында 7 мектепке 
Қос шы қаласы бойын ша 10 809 оқу-
шы барады. Жалпы, биыл 1 қыр-
күйекте Ақмола облысы бойынша 
пар  тияның сайлауалды бағдарла ма-
сы аясында 5 мек теп пайдалануға 
бе рілді. Олар К%кшетау және Қос-
шы қалаларында, �теміс және 
Жібек жолы ауылдарында орналас-
қан.

Лұқбек ТҰМАШИНОВ, 
Мәжіліс депутаты:

Еліміз со��ы екі жылда жа�а 
ке зе�ге �адам басты. «Бір жа �а-
дан бас, бір же�нен �ол шы �а-
рып», саяси жа��ыру ба� да рын 
�ай та жа��ыртты. Осы лай ша бо-
лаша�ымызды ба� дар лап, �а да-
мымызды ны� тап алды�. Сая си 
жа��ыруды� ке лесі бір белесі – 
эконо ми ка лы� %згерістер. Осы 
орайда Президентті� кезекті 
Жол  дауы алдымыз�а ж(мыр 
жос  пар мен мы�ым ма�саттарды 
ба� дарлап берді.

Жоспар нақтыланбай, мақсат ай қын-
далмайды. �ткенге к%з жүгіртпей, бо ла-
шаққа бет бұру мүмкін емес. Қа сым-Жо-
март Кемелұлы әр Жол дауында дамудың 
жаңа бағыттарын  бел гілеп, экономиканы 
к% теруге ерек ше к%ңіл б%ліп келеді. Бұл 
ең ал дымен, халықтың әлеуметтік жағ-
дайын күшейтуге ықпал етуде. 

Жасыратыны жоқ, Мемлекет бас шы-
сы белгілеп берген бағыттардың ба сым 
к%п шілігі жүзеге асты. Мә се лен, 2020 
жыл дан бері мұғалімдердің жалақысы екі 
есе %сті. Дәрігерлердің ай лығы да айтар-
лықтай к%бейді. Қа зір олардың табысы 
еліміздегі орташа жа лақыдан әлдеқайда 
жоғары. Жұрт қа зейнетақы жинағының 
бір б% лігін пайдалану мүмкіндігі берілді. 

Сондай-ақ игерілмей жатқан не месе 
заң сыз берілген 8 миллион гек тар жер 
мем лекет меншігіне қай та рыл ды. Бұл 
ба ғытта «AMANAT» пар тиясы жанын-
дағы «Жер аманаты» ко миссиясының 
жұмысын айтпай кет песке болмас. Біздің 
%ңірде атал ған комиссияның күшімен 
%ткен жы лы 200 мыңнан аса гектар жер 
мем лекет меншігіне қайтарылса, биыл 
жыл басынан бері 94 мың гектар жер 
қай тарылды. Ал келесі жылдың соңына 
дейін игерусіз жатқан тағы 106 мың гек-
тар жер қайтарылмақ. 

Расында, Мемлекет басшысы ұсын-
ған жаңа саяси құжаттың мән-маңызы 

ай рықша. Себебі оның ар қа лайтын жүгі 
бір жылмен шектелмейді. Ау қымы кең, 
мазм ұны да б%лек. Онда еліміздің эконо-
ми калық бағдары анық к%рсетілген. 
Қасым-Жомарт Тоқаев ел экономикасын 
ілгерілетуде ауыл-аймақты дамытуға ден 
қойып отыр. Бұл бағытта да  Үкіметке 
«Ауыл ама наты» жобасын ары қарай да 
жан дандыру туралы нақты тапсырмалар 
жүктеді. 

Біздің %ңірден бастау алған тың бас-
таманың қазіргі аяқ алысы жаман емес. 
Бүгінгі күні облыста аталған жо ба аясын-
да жоспарланған қара жат тың 11,5 млрд 
теңгесі аударылып, не сиелерді мақұлдау 
және есеп шоттарға аудару процесі жү-
руде. 

Ауыл шаруашылығын дамыту – не-
гізгі мәселелердің бірі. Осы сала дағы 
ахуал мемлекетіміздің азық-тү лік қауіп-
сіз дігіне тікелей әсер ететіні бел гілі. 
Пре зидент Жолдауында бұл мәселеге 
тек тен-тек тоқталған жоқ. Себебі ауыл 
шаруашылығы %німдерін %ңдеу к%лемін 
және оның қосымша құнын арттыру 
қажет. 

Халқымыз «Судың да сұрауы бар» деп 
бекер айтпаған. Су дегеніміз – үнем деп 
пайдаланбаса, тез таусы ла тын шектеулі 
ресурс. Онсыз шаруа лар дың күні қараң. 

Жол дауда мем ле кет басшысы бұл мәсе-
леге де баса на зар аударып, 20 жаңа б%ген 
салу, ке мінде 15 су қоймасына күрделі 
ж%н деу жүргізу және 3 500 шақырым дық 
каналды жаңғыртып, цифрлық тәсілмен 
бақылауға алу керектігін жеткізді. 

Президент айтқан бастамалар пар тия 
на зарында болады. Партияның сайлауал-
ды бағдар ла масында Байзақ ауданында 
«Ақмола», Мер кі ауданында «Андас-1», 
«Ан дас-2», «Андас-3», Қордай ауданында 
«Қал  ғұтты», «Ырғайты» су қойма ла ры-
ның құрылысын жүргізу қаралған. Со-
нымен қатар қазір қолданыстағы Жуалы 
ауданындағы «Теріс-Ашы бұлақ», Қордай 
ауданындағы «Қара қоңыз», Сарысу 
ауданындағы «Ын та лы» қоймалары жаң-
ғыртылатын болады. Бұл жұмыстар ал-
да ғы уақытта пар тияның қатаң ба қы-
лауы на алын бақ. 

Жолдауда Мемлекет басшысы 
«AMANAT» партиясының «Қарызсыз 
қо ғам» жобасын ерекше атап %тті. Үкі-
метке партиямен бірлесіп, оның ау-
қымын кеңейтуді тапсырып, жо ба ның 
игілігін бүкіл еліміз к%руі қажет тігін баса 
айтты. Бұл жоба біздің %ңір де де табысты 
әрі нәтижелі іске асып жатқанын айта 
кеткен ж%н. Ай талық, мамыр айынан 
бері облыстағы 10 ауданның 95 ауылында 
7 мыңнан аса азамат оқуға тартылды. 

Оқу барысында азаматтарымыз қар-
жылық мәселелерді шешу, ағым дағы 
несиелерді азайту, қолма-қол ақшаны 
басқару және шығындарын оңтайландыру 
сынды қаржылық бас қаруды жан-жақты 
меңгеріп шықты. Сон дай-ақ жаңадан 
бастаған кәсіп кер лерге бюджетін қалып-
тастыру, салық есептілігі және қолданыс-
тағы бағ дарламалар мен мемлекеттік 
қол дау бойынша қаржыландыру шарт-
тарын тиімді пайдалану мақсатында 350 
бизнес-жоспар дайындауға к%мек к%р-
сетілді.

Еліміздің бүгінгі күнге дейін жет кен 
жетістігі аз емес. ;лемдік аренада ойып 
тұ рып %з орнымызды нақты ла дық. Де-
ген мен еліміздің басты бай лы ғы береке-
бірлігімізде жатыр. Сон дықтан бабалар 
аманатына адал дық танытып, табанды 
еңбек етуіміз қажет.

Дауыл БЕЙСЕНҚҰЛОВ, 
«AMANAT» партиясы 

Жамбыл облыстық 
филиалының т(рағасы

ЭКОНОМИКАНЫҢ ӘЛЕУЕТІН 
КӨТЕРУГЕ БАҒЫТТАЛҒАН 
НЕГІЗГІ ҚҰЖАТ

ЖОЛДАУ – АУҚЫМДЫ 
РЕФОРМАЛАРДЫҢ ЖАЛҒАСЫ
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Алдына на�ты ма�сат 
�о йып, �зіні� кәсібін та�-
дай ал�ан жан�а мемлекет 
тарапынан жасалатын �ол-
даудан кенделік жо�. Тек 
бойында ынта мен жігер 
бо   лып, �олынан іс келетінін 
дәлелдей алса жеткілікті. 
Сонымен бірге б�гінгі к�н-
ні� талабы мен с�ранысын 
зерделеп, со�ан сай е�бек 
ете білуге тиісті. Кәсіпкер-
лікті� �ыры мен сырын 
ме�       геруді де естен шы�ар-
ма�аны абзал. Сырт�а ала-
�ан жаймай, �олынан келе-
тін кәсіпті ж�зеге асыруды� 
жолын іздеген жандар�а 
жәрдем жасайтын әйелдер 
кәсіпкерлігіні� ��ірлік ор-
та лы�ы облысты� әр т�к пі-
рінде ж�рген е�бек�ор әрі 
ізденімпаз �ыз-келін шек-
терге  арман-ма�сат тарын 
орындау�а  жәрдем десуде. 

Былтыр осы орталыққа к�мек 
сұрап жүгініп, тиісті ақпарат ал-

ған нан кейін ісін бастауға бел 
буған және қысқа мерзімде кәсі-
бінің нәсібін к�руге қол жеткіз-
гендердің бірі – кәсіпкер Алма-
гүл Мұратбек биыл  же     міс жи-     
дек тен жайма қақ жасауды қолға 
алды. Оның жыл дар бойы жүрек 
түкпірінде аяла ған арманын – 
бизнес-идеясын кәсіпкерлікті 
дамыту ж�ніндегі ұлттық жоба 
шеңберінде іске асы руға берілген 
5 млн теңге со ма сындағы грант 
зор демеу бол ды. Қолына тиген 
қомақты қара жатқа қажетті құ -
рал-жаб   дықтарды сатып алып, 
қазір Ескелді ауданында үй жағ-
дайында қақ �ндірісін жолға 
қойып отыр.  

Осылайша, алға қойған мақ-
сатын біртіндеп жүзеге асыруға 
кіріскен Алмагүл Мұратбек Qo-
naq Kade брендінің негізін қала-
ды. Қазір жерұйығы Жетісуда 
�сетін жеміс-жидектердің бар-
лық түрі �сетін ауданда қақтың 
бірнеше түрін жасап, тұтыну-
шылардың таңдауына ие болып 
отыр. Оның дәмді, ең бастысы 
табиғи әрі пайдалы �німдеріне 
де ген сұраныс қазірдің �зінде ар-

та түскен. Жергілікті тұтыну шы-
лармен бірге алыс-жақыннан ат 
арылтып арнайы келетіндер қа-
та ры да к�бейген. 

– (зімнің  бизнес-идеямды 
жүзеге асыру үшін Алматы қала-
сынан Жетісу облысына, оның 
ішінде облыс орталығының жа-
нын да орналасқан Ескелді ауда-
нының Қаратал ауылына к�шіп 
келдім. (йткені алдын ала жүр-
гіз ген зерделеу барысында осы 
ауданда жергілікті фермерлер 
құл  пынай мен таңқурайды және 
тағы басқа да жеміс-жидектерді 
к�птеп әрі жақсы �сіретінін біліп 
алған едім. Жеміс-жидек тұнып 
тұратын Текелі де іргеде. Кейде 
текелілік тұрғындардан да жи-
дек тер сатып аламын. Негізі, 
ма  мандығым – фармацевт. Бірақ 
бизнеспен айналысып, пайдалы 
�нім шығарғым келді. Бұл мақ-
сатыма мемлекеттік қол даудың 
арқасында қол жеткіздім, – дейді 
кәсіпкер.

Кәсіпкердің  айтуынша, қақ 
жа сау – қарапайым �ндіріс. Сон-
дықтан оны кез келген әйел үйін-
 де отырып, жүзеге асыра ала ды.

– Қай-қайсымыз да бала ке-
зі  мізде алмадан, алмұрттан қақ 
жасадық қой. Үлкендерден к�р-
генімізді істедік. (зіміз кептірген 
қақтан компот та іштік. Мен де 
солардың бірімін. Бірақ қазір 
арнайы құрал-жабдықтардың 
арқасында жұмыс бұрынғыдан 
әлдеқайда жеңілдеді. 4рине, 
жеміс-жидектерді жинауға, олар-
ды іріктеп, тазалап,  жууға, тасы-
малдайтын ыдыстарға салу ға 
біраз уақыт пен күш  кетеді. Онан 
кейінгі жұмыстарға автоматты 
араластырғышты және тағы бас-
қа да құралдарды пайдаланып, 
уақыт үнемдей аласыз. Бәрін 

ара ластырып алғаннан кейін  да-
йын қоймалжыңды 10-12 са ғатқа 
дегидраторға  кептіру  үшін 
жібереміз. Осы уақыт ара лығын-
да басқа шаруаларыңызбен айна-
лысуыңызға болады. Нарықта 
жай ма қақ �те қымбат, дегенмен 
бізде �сетін жеміс-жидектердің 
тү рі к�п. Сондықтан жыл бойы 
сапалы әрі пайдалы жергілікті 
�нім �ндіруді жолға қоюға және 
одан тұрақты табыс табуға бола-
ды, – дейді Алмагүл Мұратбек.

Ол жақында «Бір ауыл – бір 
�нім» жобасының жеңімпазы 
атанды. Сол сияқты «Қорғас» 
ХШЫО аумағында �ткен ха лы қ-

ара  лық к�рмеге қатысып қайтты. 
Қазір �зінің к�ңілінен шыққан 
шағын бизнесін жүр гізіп, екі 
адамды тұрақты жұ  мыс пен қам-
тып отыр. (ңірлік кә сіп кер лер 
па латасы �ткізетін ше берлік сы-
нып тары шеңберінде тәжірибе 
алмасуға белсенді қа  ты сады. Ал-
да ғы уақытта ко опе ра тив құру 
есе бінен �ндіріс ауқымын ұл-
ғайтып, жұмысшы лар санын арт-
тырып, үлкен на рық қа шық сам 
деген жоспары бар.

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы

ҚАҚТАН ДА ҚАРЖЫ ТАУЫП ОТЫР

СУ САЛАСЫНДАҒЫ ДАҒДАРЫС –СУ САЛАСЫНДАҒЫ ДАҒДАРЫС –  
ОНЫ БАСҚАРУДАҒЫ ОЛҚЫЛЫҚПЕН БАЙЛАНЫСТЫОНЫ БАСҚАРУДАҒЫ ОЛҚЫЛЫҚПЕН БАЙЛАНЫСТЫ

Мемлекет басшысы 
%асым-Жомарт То�аевты� 
«(ділетті %аза�станны� 
эко           номикалы� ба�дары» 
атты %аза�стан хал�ына 
ар  на�ан Жолдауында �ам-
тыл�ан �зекті мәселені� 
бі  рі – еліміздегі су шаруа-
шылы�ын дамыту. Прези-
дентті� пайымынша, атал-
�ан ол�ылы�ты� орнын 
тол     тыру �шін �те батыл 
жә   не ш��ыл шаралар �а-
былдануы �ажет.

Ең бастысы, мемлекет үшін аса 
маңызды осы салада �з алдына 
жеке Су ресурстары және ирри-
гация министрлігін құру – 30 жыл-
дан астам уақыттан кейін ғана 
қолға алынғаны қуантады. Су тап-
шылығы жылдан жылға артып 
отыр ған қазіргі таңда к�птеген 
елдер су ресурстарын басқару сая-
сатын �згертіп, осы саладағы мем-
лекеттік бақылауды күшейтуде. 
Оларда су ресурстарын басқарудың 
мемлекеттік бірыңғай вертикалы 
ретінде мамандандырылған мекеме 
дербес жұмыс істейді.  

Осыған орай, Мемлекет бас-
шысы жылдар бойы қордаланған 
және әлі күнге дейін �з шешімін 
таппай отырған проблемалар мен 
кемшіліктерді қадап айтты.

Шынында да, халық санының 
�суі мен ел экономикасының қар-
қынды дамуын ескерсек, 2040 жыл-
ға қарай су тапшылығы жылына 
12-15   км3  жетуі мүмкін. Бұған 
бір неше фактор ықпал етеді. Бірін-
шіден, климаттың �згеруі, ол мұз-
дықтардың азаюына әкеп отыр. (з 
кезегінде бұл �зендердің су қорына 
әсер етті, яғни жыл сайын олардың 
ағыны т�мендеп бара жатқаны 
байқалады. Тағы бір маңызды 
фактор – судың 48%-ын к�ршілес 
мемлекеттерден: Қытай, Қырғыз 
Республикасы, (збекстан, Ресей-
ден алып отырмыз. Бұл – транс               -
шекаралық �зендер арқылы сумен 
қамтамасыз ету к�бінесе к�рші-
лерімізбен келісімшарттық қарым-
қатынастарға байланысты деген 
с�з. Шешімін таппаған ауқымды 
мәселелер осында жатыр, бұған 
жаңа министрлік ерекше назар 
аударуға тиіс. Жоғарыда айтыл ған-
дай, су – бұл шектеулі ресурс, оның 
к�лемінің азаюы мемлекеттің ұлт-
тық қауіпсіздігіне қауіп т�н  діреді. 
Сондықтан ел Президентінің 
маңыз   дылығы бойынша суды мұ-
най, газ, металдармен салыс  тыр-
ғаны кездейсоқтық емес. Қа зірдің 
�зінде суармалы жерлер бүкіл егіс 
алқабының 7%-ын ғана алып жа-
тыр (20,6 млн га), �сімдік шаруа-
шылығы �німі құнының 40%-ын 
құрайды. Сонымен қатар біздің 
фер   мерлер суару гектарының 
мүм кіндіктерін толық пайда   лан-
бай ты нын мойындауымыз керек. 
Егер бар лық агротехникалық нор-
ма лар мен ережелерді сақтасақ 
және жоғары сұрыпты тұқымдарды 
қолданатын болсақ, бұл к�рсет-
кішті екі есе арттыруға болады. 

Себебі суармалы жерлерде барлық 
к�к�ніс дақылдары, сондай-ақ 
күріш, мақта, соя, қант қызылшасы 
және басқа да ауылшаруашылық 
дақылдары �сіріледі.

Қазіргі қордаланған мәселе су 
шаруашылығы саласындағы жыл-
дар бойғы үздіксіз рефор ма ларға 
байланысты да күрделене түсті. 
Мысалы, Су ресурстары комитеті 
бір ведомстводан екінші ведомст-
воға 6 рет к�шті, бұл су шаруашы-
лығын басқару жүйесіне де, су 
шаруа  шылығы инфрақұрылымын 
дамытуға да кері ықпалын тигізді.

Мемлекет басшысының су 
үнем деу технологияларын енгізу 
арқылы оны қолдану аумағын жыл 
сайын 150 мың гектарға кеңейту 
туралы тапсырмасы �те маңызды 
болып табылады. Тапсырма �те 
�зекті, бірақ бұл оңай шаруа емес. 
Себебі  бүгінде суды үнемдейтін 
технологиялармен қамтылған 
суар малы жерлердің ауданы жалпы 
суар малы егістіктің 280 мың гек-
тарын ғана құрайды,  бұл – 
1470 мың гектар немесе 19%.

Ауыл шаруашылығының ға-
лым-маманы ретінде бірден ай-
тайық, бұл істі тиімді бастау үшін 
Үкімет Қазақстан аумағында за-
манауи суару жүйелеріне қажетті 
құралдар шығаратын зауыт салу 
ж�нінде шұғыл шаралар қабылдауы 
тиіс. 4йтпесе, бұл тапсырманы 
орындау �те қиын болады.

Соңғы жылдары суды үнем-
деудің маңызды компоненттерінің 
бірі –  мелиорациялық желінің 
жағдайы қатты алаңдаушылық 
туғызуда. Мамандардың пайымы 
бойынша, олардың тозуы 60%-дан 
асты, бұл ретте суармалы алқапқа 
жеткізетін судың жоғалуы 40%-ды 
құрап отыр.

Мемлекет басшысының Жол-
дауында кемінде 3,5 мың шақырым 
арнаны жаңғырту және цифрлан-
дыру міндеті қойылған, ол үшін 
қаржы ресурстары ғана емес, соны-
мен қатар су шаруашылығы инфра-
құрылымының нысандарын жоба-
лау мен салуды сапалы орын дай 
ала тын мамандандырылған ұйым-
дар да қажет.

Суармалы сумен қамтамасыз 
етудің маңызды к�здерінің бірі – 
еріген және тасқын суды жинақтау 
бойынша су қоймаларын салу. 
Еріген суды жинақтау ж�нінде 
осындай міндет бұрын да қойылған 
болатын, бірақ ол жүзеге асы рыл-
мады. Жылдар бойы ауылдағы су 
пайдаланушылар үшін тарифтерді 
к�теруге «тыйым» салынды. Суды 
суару қажеттіліктері үшін қолдану 
барысында оны табиғи ресурс 
ретінде де, егістікке су беруде де 
болмашы құнмен есептеліп пайда-
ланылды. Бұл оның талан-таражға 
салынуына, суды үнемді пайда-
лануға деген ынтаның жойы луына 
әкеп соқты, яғни Президент атап 
�ткендей, судың к�леңкелі нарығы 
пайда болды. Тариф белгілеудің 
жаңа тәсілдерін енгізу су пайдалану 
қызмет керлерінің жалақысын арт-
тыру, сондай-ақ гидротех  ника лық 
құрылыстардың техникалық жай-
күйін жақсарту бойынша к�птеген 
мәселелерді шешуге, жос парлы 
жұмыстар жасауға мүмкіндік бере-
ді. Тарифтік саясат су к�зіне қолже-
тімділік, оны пайдалану мүмкіндігі 
деңгейінде құрылуы тиіс. 4рбір 
�зен бассейні үшін судың нақты 
құнын анықтау қажет. Онсыз суды 
үнемді пайдалану мүмкін емес. 
Бүгінгі күні «Қазақ су шаруашы-
лығы» РМК белгілеп берген суар-
малы б�ліністегі судың бүкіл рес-
публикаға бірыңғай тарифі – ақыл-
ға қонымсыз. Бұл тәсіл �те қолай-
сыз және әлемдік тәжірибеге қай-
шы келеді.

Мұндай ысырапшылдыққа жол 
беру – мемлекетке �те тиімсіз екені 
белгілі. (зендер ағынының жар-
тысы к�рші елдерге байланысты 
екенін және олардың да �з суар-
малы жерлерін қарқынды дамытып 
отырғанын ескеруіміз қажет.

Бұл жағдай қазіргі кезде кеңінен 
қолданылатын жерүсті суару әді-
сінің орнына суарудың заманауи 
әдістерін (бүрку, тамшылату, 
топырақ асты) енгізуді талап етеді.

Сондықтан суармалы егіншілік 
саласында мемлекеттік қолдау 
саясатын �згерту қажет. Мемле-
кеттік қолдау тек суды үнемдейтін 

технологияларды енгізетіндерге 
ғана к�рсетілуі тиіс.

Су үнемдеу технологияларын 
енгізу және суды оңтайлы тұтынуды 
экономикалық ынталандыру шара-
ларын қолданумен қатар су шаруа-
шылығы инфрақұрылымын цифр-
ландыру, оның ішінде суды пай-
далануды есепке алу, мони торинг-

теу және болжаудың �зектілігі 
артуда.

Климаттың аридизацияға 
( қ ұ р  ғ а қ ш ы л ы қ қ а )  ұ ш ы р а у 
жағдайында жерасты сулары біздің 
страте   гия  лық қорымыз болып 
табылады. Ең алдымен олардың 
қорлары мен са    па сын объективті 
бағалап, жер ас   ты суларының 
нақты дәлдік ка р     тасын жасау 
қажет. Мұндай іргелі зерттеулер 
ғалымдар мен гид ро геологтердің 
қатысуымен мем лекеттің қатаң 
бақылауымен жүр гізілуі керек. 
(кінішке орай, бұл жұмыс қазір 
к�п жағ дайда жеке ұйымдарға 
берілген. Еліміз дегі мыңнан астам 
ауыл жергілікті су-мен жабдықтау 
жүйе лері есебінен (ұңғымаларды 
бұрғылау және блок-модульдерді 
орнату арқылы) са палы ауыз сумен 
қамтамасыз еті леді деп жоспарлап 
отырмыз, бірақ қазірдің �зінде 
о н д а  ж е р а с т ы  с у  л а р ы н ы ң 
бекітілген қорларының дұрыстығы 
күмән туғызады.

Тағы бір мәселе, елде �здігінен 
ағатын иесіз 2 200-ден астам ұң-
ғыма бар. Қуаттылығы тәулігіне 
50 м3 дейінгі су тартқыштарды салу 
үшін қазір арнайы су пайдалануға 
рұқсат алудың қажеті жоқ, яғни 
мұн дай ұңғымаларды кез келген 
адам бұрғылай алады. Осылайша, 
біз стратегиялық ресурсымыз –  

жер асты тұщы суын біржола жо-
ғалтып жатырмыз.

Келесі бір �зекті мәселе – ха-
лықты сапалы ауызсумен қамта-
масыз ету бойынша маман дан-
дырылған пайдаланушы ұйым дар 
жоқ. Қазақстан Республикасы 
Ден саулық сақтау министрлігінің 
деректері бойынша, еліміздегі 
235 орталықтандырылған және 
483 жергілікті сумен жабдықтау 
к� зі иесіз болып табылады.

Бізде сумен жабдықтау ны-
сандарын салуға сұраныс бар, бі-
рақ оларды күтіп ұстауға тиісті 
сұраныс жоқ.

2010 жылы құрылған «Қаз су-
шар» РМК жұмысына к�п сын 
ай тылуда. Ғалымдар мен мамандар 
осы құрылымның қызметін талдай 
отырып, басқарманы («Қазсушар» 
аппараты 70-тен астам адамнан 
тұрады) шамадан тыс орта лық-
тандыру облыстық буынның әл-
сіреуіне алып келді деген қоры тын-
дыға келді. Сонымен қатар кейбір 
аудандарда мамандар мүлдем жоқ, 
бұл гидротехникалық құрылыс тар-
дың қауіпсіздігіне байланысты 
�зек ті проблемаларды туындатып 
отыр.

Су мәселелерін шешу осы сала-
ға қажетті кадрларды дайындаудан 

басталатыны анық. Сондықтан 
Пре зидент Үкіметке ғылыми және 
кадр лық әлеуетті нығайту ж�нінде 
шаралар қабылдауды тапсырды.

Су саласында білікті кадр лар-
дың – гидротехниктер, гидротехни-
калық құрылыстардың инженер-
құрылысшылары, гидрогеологтер, 
гидрологтер, гляциологтердің 
тап  шылығы байқалады. Атап 
айтқанда, Су ресурстары комите-
тін дегі қызметкерлердің к�п ші-
лігінің осы салада практикалық 
тәжірибесі жоқ, 38 адамның тек 
18-і ғана су шаруашылығының ма-
мандары. «Қазсушар» РМК жүйе-
сіндегі 7 010 адамның тек жар ты-
сының ғана тиісті бейіндік білімі 
бар, бос жұмыс орындарының саны 
652 бірлікті (немесе қызмет  керлер 
штатының 9,3%-ын) құрайды. 
8 бассейндік басқармада 182 адам 
жұмыс істейді, ал мамандардың 
ай туы бойынша әлі де 420 қыз-
меткер қажет.

Ерекше назар аударатын жайт, 
жаңа су нысандарын дұрыс жос-
парламау және салу – мемле кеттік 
қаражаттың тиімсіз пайдала  ны луы-
на ғана емес, сонымен қатар, су дың 
тиімсіз жоғалуына әкеп со ғады.

Гидротехникалық құрылыстар 
мен б�геттердегі апаттар к�бінесе 
сол жердегі қызметкерлердің кәсі-
би маман болмауынан туын  дайды. 

Бүгінде су шаруашылығы үшін 
кадрлар дайындау Қазақстанның 8 
жоғары оқу орнында жүргізіледі. 
Былтыр еліміз бойынша су ресурс-
тары және су пайдалану, гидроло-
гия, гидрогеология сияқты маман-
дықтарға 334 білім гранты б�лінді, 
оған тек 217 талапкер қабылданды. 
Яғни, б�лінген білім беру грант-
тарының 35%-ы игерілмей қалды. 
Егер елде жыл сайын 200-ден астам 
су маманы ғана дайындалса, онда 
бұл саланы тиімді басқаруды қалай 
қамтамасыз етеміз?

Қазіргі жағдайды талдай оты-
рып, біз осы мәселені тудырған 
бір қатар факторды анықтадық.

Талапкерлердің «беделді» деп 
саналмайтын осы мамандықтарды 
таңдауға ынтасы жоқ, себебі олар-
дың к�пшілігі ауылдық жерлерден 
келеді, олар аз стипендияға, т�мен 
жалақыға және т.б. қанағат тан-
байды.

Сондықтан біз су саласы үшін 
кадрларды дайындау жүйесін шұғыл 
түрде қайта қарауымыз керек.

Ең алдымен, жастардың осы 
сұ ранысқа ие мамандықтарды иге-
руге деген ынтасын арттыру қа жет. 
Ол үшін бакалавриат білім алу-
шыларының стипендиясын «Педа-
гогикалық білім беру» және «Ден-
саулық сақтау» бағыттары бойынша 
стипендия деңгейіне дейін, яғни  
36 660 теңгеден 58 800 теңгеге дейін 
ұлғайту қажет.

Кадрларға сұранысты анықтау 
мониторингінің тетіктерін жетілді-
руіміз қажет.  Сондай-ақ ауыл мек-
теп терінің түлектеріне ауылдық 
квота б�лу тетігін жетілдіру, ауыл 
шаруа шылығы, оның ішінде су 
мамандықтары бойынша оның 
к�лемін 35%-дан кем дегенде 50%-
ға дейін арттыру қажет.

Мамандарды дайындау мақ-
сат ты мемлекеттік білім беру тап-
сы рысы бойынша, су шаруа-
шылығы саласындағы жұмыс 
берушілердің �тінімдері және ең-
бек нарығының сұранысы бойын-
ша жүргізілуі тиіс.

Жоғары оқу орны, кәсіпорын 
және студент арасында  үшжақты 
шарт жасасу қажет. Бұл ретте,  жұ-
мыс берушілер �з кәсіпорын дары-
ның базасында  студенттердің 
прак тикасын, тағылымдамасын 
ұйымдастыруды міндетіне алады. 
Ал жоғары оқу орнын бітіргеннен 
кейін түлектердің сонда жұмысқа 
орналасуына тапсырыс берушілер 
кепілдік береді. 

Саладағы осындай қордаланған 
мәселелердің барлығын жаңадан 
құрылатын Су және ирригация 
министрлігі жүйелі шешеді деп 
сене міз. Ең бастысы, оның басшы-
лығына еліміздегі орын алған жағ-
дайды зерделей алатын және су 
шаруа шылығын дамытуға әлеуеті 
жететін тәжірибелі, заманауи кәсі-
би кадрлар келсін дейік. 

А.КҮРІШБАЕВ, 
ҰҒА Вице-президенті,

Қазақ ұлттық аграрлық зерттеу
университетінің Басқарма 

Т'рағасы-Ректоры

Су мәселелерін шешу осы сала ға қажетті кадрларды 
дайындаудан басталатыны анық. Сондықтан Пре зидент 

Үкіметке ғылыми және кадр лық әлеуетті нығайту ж�нінде 
шаралар қабылдауды тапсырды.
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ОҚУЛЫҚСЫЗ, ФОРМАСЫЗ БАЛА ОҚУЛЫҚСЫЗ, ФОРМАСЫЗ БАЛА 
ҚАЙТЫП КҮН КӨРЕР?ҚАЙТЫП КҮН КӨРЕР?

ЖЕКЕМЕНШІКТЕН 
ЖІК ШЫҚТЫ

Шымкентте жеке мен-
шік білім беру �йым да-
рыны� басшылары нара-
зылы�тарын білдірді. 
Оларды� айтуынша, же-
кеменшік білім беру ме-
кемелеріне мем ле кет  тік 
о�у орындарына беріл-
гендей талап �ойы лады, 
біра� жа�дай жа сал май-
ды екен. 

Оқу-ағарту министрлігі және 
Қазақстандық үздіксіз білім беру 
қ ау ы м д а с т ы ғ ы  � к і л д е р і н і ң 
қатысуымен �ткен білім беру са-
ла сының кеңесінде айтылған бұл 
проб   лемалық ахуал  біраз тал қыға 
түсті. Шымкент қала сы ның кә-
сіп керлік палатасында жинал ған 
ке ңес отырысында жеке мек теп-
тер мен бала бақшалардың бас-
шылары жұмыстың сапалы жүр-
г і з і л у і н е  к е  д е р г і  к е л т і р е т і н 
мә    се  лелерді атап �тті. 

БАЛАБАҚШАҒА ТУРНИКЕТ 
ҚАНШАЛЫҚТЫ КЕРЕК?
Жеке балабақшалардың бас-

шы лары Біл ім  және  ғылым 
минист  рі  нің балабақшалардың 
кіреберіс есіктеріне турникеттерді 
міндетті түрде орнату туралы бұй-
рығына қатысты сын айтты. Олар 
есік алдындағы осындай тос қауыл-
дар �рт немесе жер сілкінісі кезінде 
кедергі болады дейді.

 «Бізде балабақшаларда бейне-
бақылау, домофон, шұғыл басқару 
орталығымен байланыс тыратын 
да   был түймесі бар. Күзет те бар, 
ен ді міне, турникет те қойылды. 
Тер    рорлық қауіп болса, бұл турни-

кеттер балаларды қаншалықты 
қор  ғай ала    ды? Статистика к�рсет-
кендей, елімізде мектепке дейінгі 
меке  мелерде террорлық актілер 
тір     кел  ме  ген. Бізге турникет бала-
лардың ұлттық қауіпсіздігі үшін 
қажет деп түсіндірді. Онда неге 
қауіп      сіздік кәсіпкерлер есебінен 
іске асып жа тыр? Бұл турникеттер 
негізінен ере  сек адамдарға ар нал-
ған, балалар тур    никеті жоқ. Бала 
турникеттен �ткен сайын басын 
со  ғып, шекесін жа ра жаздайды. 
Оның үстіне, ата-ана баласын кіре-
берісте тастап, кіре  берістен алып 
кетеді, олар ішке кір  мейді. Егер 
ба  лабақшаның 12 есігі болса, онда 
12 турникет қою керек пе?» – деп 
на    разылық білдірді ба ла бақша бас-
  шы лары.

Осынау мәселе бойынша 
Қазақ   станның үздіксіз білім беру 
қауым дастығының т�райымы 
Лейла Кү ле  нова қауымдастық аты-
нан тиісті бұйрықтың күшін жою 
тура   лы хат жолдап, Мәжіліс депу-
тат  тарының к�мегімен депутаттық 
сауал жол   дау ға �тініш жасайтын 
болып ке лісті.

Жиында сонымен бірге кәсіп-
керлер мемлекеттік мектептерге 
қарағанда жекеменшік білім орда-
ларының құқығы шектеулі екені 
айтылды. Педагогтер үшін жеңіл-
діктер мен к�термелеулерге қа тыс-
ты барлық нормативтік-құ қық тық 
актіде міндетті түрде «мем ле кеттік 
білім беру мекемелерінің пе да-
гогтері үшін» деген с�з бар.

«Мәселен, жекеменшік мектеп 
педагогтерін тұрғын үймен жеңіл-
дікпен қамтамасыз ету жайын ала-
йық. «Тұрғын үй қатынастары ту  -
ралы» 1997 жылғы 16 сәуірдегі №94 
Заңында жеке білім беру ұйым-
дарының қызметкерлеріне қол-

данылмайтын мемлекеттік мек теп 
оқытушылары үшін қосымша қол-
дау шаралары туралы айтылған. 
Мемлекеттік тұрғын үй қорынан 
бірінші кезекте және кезектен тыс 
тұрғын үй беру туралы 118-бапқа 
сәйкес мемлекеттік білім беру ме-
ке мелерінің педагогтері ғана тұр-
ғын үй кезегіне тұра алады (118-бап 
14-тармақ)», – деп атап �тті Қазақ-
станның үздіксіз білім беру қауым-
дастығы Шымкент филиа лы ның 
директоры Диана Қара манова.

Жеке мектептер жан басына шақ-
    қандағы қаржыландыру бойын     ша 
да мемлекеттік мектеп терден қа-
лып қойған. Шымкент қаласы бес 
жылдан бері респуб ликалық маңы-
зы бар қала мәрт е бесіне ие бол-
ғанымен, жеке және мем лекеттік 
мектептерді жан басы на шақ қан-
дағы қаржыландыру м�л ше рінде 
және бір қала б�лі нісінде айтар-
лықтай айыр машы лық бар.

КАДР ТАПШЫЛЫҒЫ 
ТАҒЫ БАР

«Жекеменшік мектептердің 
бас тауыш сыныптарын жан басына 
қаржыландыру бір оқушыға – жы-
лына 445 мың теңге.  Ал мем ле кет-
тік мектептерде – 572 мың теңге. 
Сонымен қатар мемлекеттік мек-
тепте біліктілік санаты үшін осы 
сомадан артық қосымша ақы ала-
ды, ал жеке мектепте мұның бәрі 
мемлекет т�лемдерінде «оты рады». 
Сонымен қатар біз оқу лықтар мен 
әдістемелік құралдарды мемлекет-
тік құралдармен тең шарт  тарда 
алғымыз келеді, педа гогтердің бі-
ліктілігін арттыруға жұм салатын 
шы   ғындарды �тегіміз келеді», –  
дейді жеке мектеп бас шылары.

Жеке білім беру ұйымдарының 
басшылары білім беру процесін тең 

емес қаржыландыруға байланысты 
тең емес жағдайға қойылды деп 
са найды. Олар Қазақстандағы 
үшін ші мегаполистің жеке мек теп-
тері үшін жан басына шақ қандағы 
қаржыландыру м�лшерін ұлғай-
туды сұрайды.

«Қазіргі кезде Шымкент қа-
ласында 100-ден аса жеке мектеп 
бар, онда 3 мыңнан аса қызметкер 
жұмыс істейді. Білім беру саласында 
қазір қызметкерлерді ынталандыру 
т�мендеген, кадр тапшылығы бай-
қалуда. Осыған байланысты жеке-
меншік мектептер мемлекеттік 
мек  тептермен салыстырғанда не-
гізгі бәсекелестік артықшылығын 
жоғалтады. Білім беру іс-әрекетінің 
�зі әлеуметтік сипатта болады. 
Осы   ған байланысты бір іспен ай-
налысатын адамдардың құқығы 
бұ зылады», – деп �з ойын атап �тті 
Шымкент қаласы кәсіпкерлер па-
латасы директорының орынба сары 
Мақсат Eткелбаев.

Жоғарыда атап �тілген проб-
лемалар  жүйелі сипатқа байла-
нысты «Атамекен» Ұлттық пала-
тасы проблемаларының тізіміне 
енгізілгенін, сондай-ақ бұл �зекті 

жайт Премьер-Министрдің орын-
басары Е.К.Жамаубаев пен Отан-
дық кәсіпкерлер кеңесінің қарауы-
на шығарылғаны ж�нінде айтылды. 
ҰКП Адами капиталды дамыту де   -
партаментінің директоры Азамат 
Бейсенбенов, нәтижесінде жеке 
мектептерде оқитын әлеуметтік 
осал топтағы балаларды тамақ 
және оқулықтармен қамтамасыз 
ету мәселесі ішінара шешілгенін 
жеткізді. «Енді қалған проб ле ма-
ларды шешу үшін қолданыстағы 
заңдарға �згерістер енгізу талап 
етіледі. Ұлттық палата Оқу-ағарту 
министрлігіне тиісті ұсыныстар 
енгізді. Мемлекеттік білім беру 
тап  сырысы бойынша жұмыс іс-

тейтін жекеменшік мектептер оқу-
лықтар сатып алу немесе бұл мәсе-
лені ата-аналардың иығына жүк-
теуге мәжбүр. Бұл балалардың та-
мақтануына да қатысты», – деді 
Азамат Бейсенбенов. 

 Білім саласына қатысты �ткен 
кеңестің отырысына осынау сұрақ-
тарға жауапты мемлекеттік ор ган-
дардың �кілдері кәсіпкер лерді 
ма      залаған сұрақтарға жауап берді. 
Үкімет, министрлік тарапынан ше-
шілетін кейбір жайттар назарға 
алын ды.  

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы

Жа�а о�у жылы баста-
лып та кетті. Біра� мемле-
кет тарапынан �арас ты рыл-
 �ан к�мекпен барлы� о�у-
шы �амтылмай отыр. О�ан 
мектептердегі орын тап шы-
лы�ы себеп бол�ан. Жыл 
сайын мемлекет тара пынан 
орын жетпеген бала ларды 
жекеменшік мек тепте о�ы-
ту�а арнайы суб си дия б�лі-
неді. Алайда же ке мектепте 
тегін білім алып ж$рген о�у-
шылар о�у  лы�сыз, ыс ты� 
та ма� сыз, мектеп фор ма -
сынсыз �алай о�иды?

Көктем ҚАРҚЫН

«ЖЕКЕМЕНШІК» БОЛЫП 
Б�ЛІНБЕУІ КЕРЕК

Мемлекет тарапынан мектеп 
оқу шыларына айырықша қолдау 
к�рсетіліп жатыр. Айталық, биыл 
450 мың мұқтаж отбасының ба ла-
ларына мектепке керек-жа рақ та-
рын алу үшін 40 мың теңгеден б�-
лінді. Бұл «Мектепке жол» рес пуб-
ликалық акциясы аясында ұйым     -
дастырылған. Бұған оқу шы  лар 
киім-кешек, оқу құрал дарын 
алады. Ал жыл басында бастауыш 
сынып оқушыларының барлығы 
тегін ыс тық тамақпен қамтылатыны 
туралы ақпарат шықты. 

– Балалардың дамуы үшін са-
палы тамақтанудың маңызы ерек-
ше. Балаларды тамақпен қамта-
масыз ету стандарттары қайта қа-
ралды. Оның ішінде барлық бас-
тауыш сынып оқушыларын бір-
реттік тегін ыстық тамақпен қам-
тамасыз ету сондай-ақ асха наларда 
қолма-қол ақшасыз есеп жүргізу 
жүйесін енгізу қарас тырылды, – 
деді Оқу-ағарту министрі Ғани 
Бейсембаев. 

Сондай-ақ оқушылар жыл 
сайын оқулықтармен де тегін қам-
 тамасыз етіліп келеді.  Бірақ 
минис тр   ліктің бұл шарапатын 
барлық ба ла бірдей сезініп отырған 
жоқ. Елордалық Kсем Азаматқызы 
биыл бірінші сыныпқа барды. 
Алайда үйінің қасындағы мектепте 
орын саны толып кеткендіктен, 
мемле    кеттік субсидиямен жеке-
меншік мектепте білім алуға тура 
келген. 

– Kсемнің құжаттарын мемле-
кеттік мектепке �ткіздік. Бірақ ди      -
ректор мектеп жүктемесінің үш есе 
артқанын, әр сыныпта 30-40 ба -
ладан оқитынын айтып, бізді жеке-
меншік мектепке жіберді. Ба сында 
жекеменшік мектептің білі мі жақсы 
деп қуанғанымыз рас. Бі рақ бұл 
жақта баламыз тегін оқы са да оқу-
лықпен, ыстық тамақ пен қам тыл-
майды екен, – деді Kсем   нің анасы. 

Бұл мәселе Шымкент қала сын-
да да бар. Жекеменшік білім қауым-
    дастығының т�райымы Ай ман 
Бер дімбетованың пікірінше, Пре-
зиденттің мұқтаж оқушыларға бір-
реттік к�мек беру туралы тап сыр-
масы толық орындалмайын деп тұр. 
Себебі жекеменшік мек теп тер де 
оқитын мұқтаж оқу шы ларға к�  мек 
беретін заң тетіктері жоқ. 2008 жы-
лы қабылданған №64 қау лы ның 
бірінші тармағында «мем лекеттік 
мектеп» деген ғана с�з жа зылған. 
Сол үшін жекеменшік мектептердегі 
тегін оқитын оқушы ларға мемле-
кеттің к�мегі толық жетпей отыр. 

– Министр «1 сыныптан 4 сы-
ныпқа дейін ыстық тамақ беріледі» 
деп айтса да, заң бойынша бұл 
талап 64 қаулымен байланысты. Біз 
Оқу-ағарту министрлігіне барып 
осы заңға �згерту енгізуді талап 
етіп отырмыз. Eйткені жекеменшік 
мектеп болсақ та, біз оқушыларға 
мемлекеттік бағдарламамен тегін 

білім беріп отырмыз. 2008 жылы 
бұл қаулы шыққан кезде ірі қала-
ларда саусақпен санарлық қана 
же ке меншік мектеп болған. Ол 
кез де жекеменшік мектептерде тек 
қа л талы азаматтардың балалары 
оқы ған. Ал қазір еліміздегі мек теп-
терде орын саны тапшы бол ған-
дық тан жекеменшік мектептер к�п 
салы нып жатыр. Жекеменшік 
мек      тептердің басым б�лігі арнайы 
кво  тамен мұқтаж оқушыларды те-
гін оқытуда. Мемлекеттік мек тепте 
үш ауысымда оқыған оқушылар 
қазір жекеменшік мектепте бір 
ауы сымға �тіп отыр. Жекеменшік 
мектептерге б�лінген бағдар лама-
ның арқасында мектептердегі үш 
ауысым толығы мен жойылып, оқу 
ордалары екі ауысымда білім бе-
руде. Үш ауы сымда оқыған әлеу-
меттік жағдайы т�мен отба сы лар-
дың балалары, т�тенше жағ дайда 
жетім қалған оқушылар же  кемен-
шік мектепте тегін оқып жа   тыр. 
Бірақ мемлекеттік мек теп тегідей 
бастауыш сыныптар ыстық тамақ-
пен қамтылмады. Жо ғарыда атап 
айтқан санатқа жа татын от басылар 
балаларына ыстық тамақ алып бере 
алмай отыр, – дейді Ай ман Бердім-
бетова. 

Оның айтуынша, оқу форма-
сына мемлекеттен берілетін бір-
реттік к�мек те жекеменшік мек-
тепте оқитын оқушыларға берілген 

жоқ. Дәл сол сияқты оқулықтар да 
қарастырылмаған. Негізі мем ле-
кеттік мектептерге оқулық алу үшін 
2 миллиард теңгеге жуық қаражат 
аударылған. Мектептер үш ауы-
сымда білім берген кезде сол қар-
жыға оқулықтар алған. Бірақ жеке-
 меншік мектептерге ауысқан оқу-
шы  лардың мүддесі қорғалмай 
отыр. Мұқтаж отбасылардан шық-
қан ба лалар оқулықсыз қалды. 

– Облыстық білім басқармасы 
мектептерде асып қалған оқу лық-
тарды оқулықсыз қалған жеке мен-
шік мектептерге алып берсе деген 
ұсыныс айтамыз. Министр Ғани 
Бейсембаев: «Жекеменшік бала 
жоқ. Барлығы мемлекетіміздің ба-
ласы» деп айтты. Бірақ министр лік 
64 қаулыға �згеріс енгіземіз десе де, 
заң келесі жылы қаңтар айында 
ғана қолданысқа енеді. Сонда оқу-
шылар сол уақытқа дейін оқу лық-
сыз, ыс тық тамақсыз жүре ме? 
2008 жылдан бері орта білім са ла-
сында қаншама �згеріс болды. 
Ми нистрлік «бала санының бұлай 
тез �сетінін болжа мадық» деп отыр. 
Оқушылар оқу лықсыз қалма сын-
шы деп бір мек тебіме 48 мил лион 

теңгеге қарызға кітап алдым. Заң 
енгеннен кейін жекеменшік мек-
тептерге алынған оқулық тар дың 
ақ  шасын қайтарып берсе деп ой-
лаймыз. Осылайша, оқушыларды 
70 пайыз оқулықпен қамтамасыз 
еттім. Бірақ барлық жекеменшік 
мектептер мұндай қа дамға барып 
отырған жоқ. Ал ата-ана ларға �з 
шамасы жеткен мектеп формасын 
кигізуге рұқсат бердік, – дейді Же-
 ке меншік білім қауым дас ты ғының 
т�райымы. 

Қазір Айман Бердімбетованың 
№1 TALANT мектебінде 80 пайыз, 
№2 TALANT мектебінде 90 пайыз 
әлеуметтік жағдайы т�мен отба-
сылардың оқушылары оқиды. Ата-
аналар «балаларымызға барлы ғы-

мен қатар ыстық тамақ беріңдер» 
деп отыр. Бірақ жекеменшік мек-
теп директоры «қолымыздан келер 
амал жоқ» дейді. 

МЕКТЕП ТАПШЫЛЫҒЫН 
ЖОЮҒА �СЕР ЕТЕДІ

Бұрын жекеменшік мек теп тер-
де тек жағдайы жеткен отбасының 
ба лалары ақылы оқитын. Бірақ 
қа зір мектеп тапшылығының ар-
туына байланысты мемлекет тара-
пынан орын жетпеген балалар ды 
жеке меншік мектепте оқытуға б�-
лі нетін субсидия саны да артқан. 
Ұлттық статистика бюросының 
мә ліме тінше, 2023-2024 оқу жылы 
еліміздің мектептерінде 3,9 мил -
лион оқушы білім алуда. Туу к�р-
сеткіші �скен сайын мектептегі 
орындар саны да к�бейіп отыруы 
керек. Мәселен, соңғы бес жылда 
Қазақастанда 2,8 миллион бала 
дүниеге келген. Ал 2020 жылдан 
бастап бірінші сы ныпқа бара-
тындардың жалпы саны 1,5 мил-
лионға жеткен. Мек тептегі тапшы-
лық қазірдің �зінде 270 мың орын-
ды құрайды. Туу деңгейінің �су 
динамикасын ескере отырып есеп-
тейтін болсақ, алдағы үш жылда 
кемінде 670 мың жаңа орын пай-
далануға берілуге тиіс. Апатты 
мек тептер санының 37-ден 55-ке 
дейін ұлғаюы, үш ауысымда оқитын 
мек тептер санының 143-тен 138-ге 
дейін баяу қысқаруы бұл мәселені 

күрделендіре түспек. Ал 132 мың 
орындық 154 жаңа мектептің пай-
далануға берілуі осы оқу жылын-
дағы орын тапшылығын түбегейлі 
шеше алмасы анық. Мектептерді 
пайдалануға берудің мұндай қар-
қыны мен к�лемі орын тап шы-
лығының 48,8 пайызын ғана �тей 
алады.  «Қаржы орталығы» АҚ 
бас қарма т�рағасы Асқар Ибраи-
мов тың айтуынша, еліміздегі оқу-
шылар саны жыл сайын артып 
ке леді, сондықтан орта білім беру 
саласын дағы маңызды міндеттердің 
бірі – толып кеткен мемлекеттік 
мектеп тердің жүктемесін азайту, 
сондай-ақ білім беру сапасын 
арттыру үшін күресте мектептер 
арасында бә секелестікті дамыту. 

– 2018 жылдан бастап жеке -
меншік білім беру ұйымдарында 
орта білім беруге мемлекеттік білім 
беру тапсырысын орналастыру 
мүмкіндігі заңды түрде бекітілді, – 
деді А. Ибраимов. 

Қазір мемлекет тарапынан ба-
лаларды жекеменшік мектепке 
оқы    туға жылына 532 мың теңге 
суб сидия б�лінеді. Бірақ кәсіпкерге 
бұл қаржыдан келер пайда аз. Б�лі-
нетін қаржы балалардың тек түске 
дейін оқуына ғана жетеді. Бала 
таң нан кешке дейін жүрмеген дік-
тен, үй тапсырмасын мектепте 
орын дама ғандықтан, қосымша 
да мымайды. Ендеше екі ауысымды 
жекеменшік мектептің мемлекеттік 
мектептен еш айырмасы жоқ. As-
tana Garden School мектебінің не  -
гі зін қалаушы Нұрмұхаммед Досы-
 баевтың ай туын ша, мектеп тапшы-
лығын же кеменшік мектептер 
ше      шеді. Бірақ бұл к�птеген фак-
торға бай ланысты. Мысалы, 200-
300 балаға арналған мың мектеп 
саладағы тапшылықты шешпейді. 
Сондықтан жекеменшік мектеп-
тердің сыйым дылығына мән беру 
керек. Ашылып жатқан жеке мен-
шік мектептер неге шағын? Eйт   ке-
ні мемлекеттің б�ліп отырған суб-
си диялары үлкен мек теп соғуға 
мүмкіндік бермей отыр.

 – Осы мәселені шешу үшін, ең 
бірінші мемлекет тарапынан бала 
басына шаққандағы қаржы лан-
дырудың к�лемін кемінде екі есе 
к� бейту керек. Екінші, Үкімет та-
ра пынан 1000-2000 бала оқитын 
мек теп салуға жер б�лінуі тиіс. Жер 
беру процесін жеңілдету керек. 
Үшін   ші, мектеп салатын жерлерге 
коммуникация жеткізу мәселесі 
реттелсе, б�лінген жер не суы, не 
жолы жоқ айдалада орналасса, же-
ке инвесторға қиын соғады, – дейді 
Нұр мұхаммед Досыбаев. 

Оның пікірінше, мектеп мәсе-
лесі түбегейлі шешілгенге дейін 
бан к тер мектеп соғуға 0 пайызға 
дейін жеңілдетілген несие беруі 
ке рек. Мектеп ашатын инвес тор-
дың кепілге қоятын инфрақұры   -
лымы болмауы мүмкін. Сондықтан 
кепіл сұра май несие алу жағын 
қарастыру артық етпейді.  

2019-2021 жылдары 287 жеке-
меншік мектеп (94 696 орындық) 
ашыл ды. Жалпы, елімізде жеке -
меншік мектептердің жалпы саны 
408-ге жеткен. 

Eңірлер бойынша жекеменшік 
мек  тептерді ашуда Түркістан об-
лысы (56), Шымкент қаласы (52), 
Алматы қаласы (41), Астана қаласы 
(29), Жам был облысы (30) к�ш 
бас тап тұр. 

Е
лд

ар
 Қ

А
Б

А
 (

ко
лл

аж
)

Бұрын жекеменшік мек теп тер де тек жағдайы жеткен 
отбасының ба лалары ақылы оқитын. Бірақ қа зір мектеп 

тапшылығының ар туына байланысты мемлекет тара пынан орын 
жетпеген балалар ды жеке меншік мектепте оқытуға б� лі нетін 

субсидия саны да артқан. 

Жеке білім беру ұйымдарының басшылары білім беру процесін тең 
емес қаржыландыруға байланысты тең емес жағдайға қойылды 

деп са найды. Олар Қазақстандағы үшін ші мегаполистің жеке 
мек теп тері үшін жан басына шақ қандағы қаржыландыру 

м�лшерін ұлғай туды сұрайды.
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�лем халқы 2050 жылға қарай 
10 миллиард адамға жетеді деген 
долбар жасайды ғалымдар. Сәй  -
кесінше, халықтың к�беюі азық-
түлікке деген сұранысты артты   ра-
ды. Экономикалық ын ты мақ -
тастық және даму ұйы мы (ЭЫДҰ) 
мен Біріккен Ұлттар Ұйымының 
Азық-түлік және ауылшаруа шы -
лық ұйымы (FAO) жариялаған 
«Ауыл шаруашылығы болжамы  на» 
сәйкес, 2027 жылға қарай әлемдік 
астық �ндірісі 13 пайызға ұлғаяды. 
Демек, алдағы уақытта агробизнес 
компаниялары дәнді дақылдар 
�ндірісін ұлғайту мақ  сатында 
егістік жерлерді к�бірек сатып ала-
 тын болады. Сондай-ақ агро �нер-
кәсіп кешенінің �нім деріне деген 
бұрын-соңды бол маған сұ раныс 
к�лемі ірі субъек тілерді ин  нова-
ция  лық техноло   гиялардың к�мегі-
 не жүгінуге жағ дай жасайды.

Бұл туралы Мемлекет бас  шы  сы 
Қасым-Жомарт Тоқаев «�ді лет ті 
Қазақстанның эконо ми калық бағ-
 дары» атты Қазақстан халқына 
Жолдауында «Қазіргі ауыл шаруа -
шылығы – жоғары технологиялы 

сала. Шаруаларды жер жағдайы 
немесе ауа райы емес, иннова-
циялық амал-тәсіл дер табысқа 
жеткізеді» – деп атап �тті. Прези-
дент заманауи ғы  лымға сүйенбесе, 
ауыл шаруа   шылығы жай тоқырауға 
емес, құр  дымға кететінін де нақты-
лаған болатын.

«Агроғылымды дамыту және ең 
бастысы, оны ауыл шаруа шы лы-
ғында іс жүзінде қолдану үшін 
шаралар қабылдау қажет. Ұлттық 
аграрлық ғылыми-білім беру 
орталығын зерттеу ісінің барлық 
сатысын қамтитын агротех   ноло  гия 
хабына айналдыру керек. Егін 
шаруашылығында маңызды ре-
фор ма жасайтын кез келді. Егіс 
түрлерін к�бейтуіміз керек. Сон -
дай-ақ к�бірек пайда әкелетін 
дақылдар еккен ж�н. Суды к�п 
қажет ететін егіс алқабын біртін деп 
азайтып, бір ғана дақыл түрін егуді 
шектеу қажет. Диқандарды жер-
гілікті тұқыммен қамтамасыз ету 
маңызды. Сонымен қатар жаңа 
сұрыптарды шығарып, оны �сіру 
мәселесін шешкен ж�н», – деді 
Мемлекет басшысы.

Бүгінде агро�неркәсіп жиі пай-
даланатын жаңа техно логия ның 
бірі – геоақпараттық жүйелер мен 
жерді  қашықтықтан зондтау 
құрылғылары.  Осы бағытта зерт теу  
жүргізіп жүрген мамандар же-
терлік. Құрмет Байбусенов – гео  -
ақпараттық жүйе мен Жерді қа-
шықтықтан зондтау әдістерінің 
инновациясы негізінде Солтүстік 
Қазақстанның егіншілік аудан-
дарындағы шегірткелерді фито-
санитариялық бақылау бойынша 
зерттеу жүргізген ғалым. PhD док-
  торы,  Биология, �сімдіктер қор    ғау 
және карантин кафедра сының 
қауымдастырылған профес      соры 
Құрмет Серікұлының айтуынша, 
шегіртке зиянкестері әртүрлі 
факторлардың әсерінен мезгіл-
мезгілімен к�бейіп, да қылға зиян 
келтіруі мүмкін. Ше гірт  кенің 
негізінен екі түрі бола ды: бірі – 
жалғыз, салт жүре тін шегірт келер, 
екіншісі  – үйір мен жүретін 

шегірткелер. Орта Азия елдерінде, 
оның ішінде Қазақ     станда жыл 
сайын дерлік шегіртке зиян-
кестерінің белгілі бір түр лері нің 
жаппай к�беюі байқалады. Осыған 
байланысты фитоса нитариялық 
бақылаудың оңтайлы жүйесін 
қолдану арқылы ше  гірт ке лердің 
зиянды түрлерінің попу  ляциясын 
фитосани тариялық бақылау және 
басқару маңызды.

– Солтүстік Қазақстан – рес -
пуб ликадағы экономикалық маңы-
зы бар егіншілік �ңір. Со ны мен 
қатар аймақтың табиғи-климаттық 
ерекшелігі шегірт келердің барлық 
түрлерінің тара луы үшін оңтайлы 
орта болып саналады. Жаппай 
к�бейе баста са, үйірлеспей, салт 
жүретін ше гірт  келердің �зі үйірмен 
жүре тін түрлерінен кем зиян кел-
тірмейді. Табиғи ауыл шаруа шылық 
жерлері осындай шегір т келер үшін 
тама ша ре зер вуар. Ауыл шаруа шы-
лығы дақылдарының жайы лымдық 
учаскелерге тікелей жа қын орна-
ласуы осы текстес фито  фаг   тардың 
қоныстануына қолай лы етеді. 
Мұндай зиянкестер рес     пуб-
ликаның ауылшаруа шы лығына 
елеулі қауіп т�ндіреді. Осы ған 
байланысты �сімдіктерді қорғау 

құралдарын ұтымды пай далану 
мақсатында популя ция лардың 
құрылымы, стадия лық емес ше-
гірт келердің биоэко ло гия лық 
ерекшеліктері бойын ша зерт теулер 
�те �зекті, – дейді ға лым.

Осы мақсатта Солтүстік Қазақ-
      станның егіншілік аудан дарында 
қ о р ғ а н ы с  і с - ш а р а  л а р ы   н ы ң 
тиімділігін арттыру маңыз  ды. 
Сондай-ақ Құрмет Байбу сенов 
қауіпті зиянкестерден бо ла   тын 
апаттың алдын алу үшін геоақпа-
раттық жүйеге негізделген техно-
логиялар мен қашықтықтан зонд-
тау әдістері негізінде салт жүретін 
шегірткелерді фито  са нитариялық 
бақылау әдісте  месін әзірлеп шы-
ғар ған. Зерттеу нәти жесінде 2020-
2022 жылдар дағы зерттеулер ке-
зеңінде зиянды салт жүретін 
шегірткелер саны ның к�пжылдық 
динамикасының �згеру заңдылық-
тарын анықта лып отыр.

– Сараптамалық зерттеулерде 
1999-2021 жылдардағы деректерді 
пайдаланылды. Осылайша, жал ғыз 
жүретін зиянкес шегірт келер са ны-
ның динамикасы к�біне абио-
тикалық факторлар мен ауа райы 
жағдайларына, сондай-ақ жүргізіл-
ген пести цидтік �ңдеу лердің к�-
леміне  байланысты екен дігі анық-
талды. Солтүстік Қазақ  стан об   лыс-
тарындағы ше гірт келер попу-
ляциясы негізі нен астық алқап-
тарында таралады. Ал майлы және 
бұршақ дақылда рында �те аз 
кездеседі немесе мүл дем кездес-
пейді. Егіс алқапта рында ш�п 
жетіспесе ғана олар басқа дақыл 
аумақтарына ауы сады. Біз зерттеу 
жұмысы бары сында геоақпараттық 
жүйеге негізделген техноло гия-
ларды жә не жерді қашықтықтан 
зондтау деректерін пайдалана 
отырып инновациялық фитоса -
нитария мониторингі әдістері 
жасалды. Зерттеу нәтижелеріне 
сәйкес Пав  ло дар және Қостанай, 
Ақмола облыс та рында зиян   кес  -
тердің қоныстану ықтималдығы 
жоғары деген қорытынды жасауға 
бола ды, – дейді Құрмет Серікұлы. 

С.Сейфуллин атындағы Қазақ 
агротехнологиялық зерттеу уни-
верситетінің «АJК цифр ландыру 
саласындағы технологиялық құ-
зыреттілік орталығы» маманда ры 
осы бағытта түрлі зерттеу жұ мыс-
тарын жүзеге асырғанын к�реміз. 
О р т а л ы қ  б а с ш ы с ы  Ф а р а  б и 
Керімбайұлы Ермековтің ай-
туынша, әлем бойынша ең үздік 
«ақылды» ауыл шару а шы лы ғы 
тұжырымдамасының бірі – АҚШ-
тың DSSAT моделі. Бүгінгі таңда 
«АJК цифрландыру сала сындағы 
технологиялық құзырет тілік ор-
талығы» DSSAT моделі негізінде: 

• ауыл шаруашылығы дақы л -
дарының түрлерін �ндіру үшін 
агротехнологияларды пайдалану 
тиімді шешімдерін жасау; 

•  мал және Jсімдік шаруа-
шылығы �німдерін �ндіру бойын-
ша ғылыми-техникалық құжат-
таманың дерекқорын құру (open 
API);

• СҚО базасында ауыл шаруа-
шылығы �сімдіктерінің �суі мен 
дамуының пысықталған моделін 
әзірлеу;

• пайдаланылған ауыл шаруа-
шылығы технологияларын топы-
рақ және климаттық жағдай-
ларымен ерекшеленетін Қазақ  стан 
Республикасының басқа �ңір  -
леріне к�шіру жүйесін қа лып-
тастыру;

• далалық деректерді қашық-
тықтан анықтау және монито-
рингілеу жүйесін құру үшін дрон-
дардың ұшуын жүргізу және спут-
никтік суреттерді талдау бойын ша 
жоба жасап шығарған.

– Жерді қашықтықтан зонд тау 
құрылғылары арқылы екі түр лі 
жолмен деректер алынады. Бірін -
шісі жер үсті ұшу құрыл ғылары 
арқылы, екіншісі – ға рыштағы жер 
серіктері арқылы. Екі әдістің де 
мүмкіндіктерін жоққа шығара 
алмаймыз. Біз қазіргі таңда  LAND-
SAT, Sentinel, Planet.com секілді 
халықаралық жер серіктерінің 
кескіндерін пай да   лану арқылы 
талдаулар жасай мыз. Оның ішінде, 
Planet.com жер бедерінің кескіндері 

135 жер серіктің к�мегімен 24 сағат, 
яғни тәулік бойы алынғандықтан 
зерттеу нәтижесінің дәл шығуына 
септігін тигізеді. Екіншіден, ор-
талықтағы SuperCam350, Gaia 160 
және Gaia 120 оптикалық және 
мультиспектрлі камералары бар 
ұшқышсыз ұшу аппаратын қолдана 
отырып ауқымды мәлі меттерге қол 
жеткіземіз. Ұшқыш сыз ұшу ап-
параттарында к�п спектрлі ка-
мералар мен лазерлік лидар, жылу 

түсіргіш пен гипер спект ральды 
камералар орна тылған. Тікұшақ 
типтес Gaia 160 және Gaia 120 
к�мегімен 200-ден астам каналдан 
алынған үлкен деректер (BigData) 
жасанды интеллектінің к�мегімен 
�ңде   леді, – дейді орталық бас-
шысы. 

Ғалымның айтынуша, соңғы 
бірнеше онжылдықтағы ауа райы, 
топырақ құнарлылығы және т.б. 
маңызды мәліметтерді енгізу ар-
қылы ең қарапайым, яғни сарап шы 
деңгейіндегі жасанды интел лектің 
�зін пайдалануға болады. Мәселен, 
орталық мамандары БҰҰ-ның 
Азық-түлік және ауыл шаруашылық 
ұйымы (FAO) тапсырысымен терең 
оқыту арқылы ауыл шаруа шы-
лығында құрғақшылықты болжау 
геопор та лын әзірлеген. Жобаға 
сәйкес ұлттық деңгейде құр ғақ-
шылықты жоспарлау мақсатында 
құрғақ шылық бақылауға алынады. 
�рі жасанды нейрондық желілер 
(ins), машиналық оқыту және те-
рең оқыту негізінде мәлімет терді 
салыстыру және бейімдеу жұмыс-
тары жүзеге асырылады. Сонымен 
қатар жоба аясында 2000 жылдан 
2021 жылға дейінгі құрғақ  шы -
лықтың агрометеорологиялық 
мо ниторингінің нәтижелері бар 
геопортал әзірленеді. Бұл шаруа-
ларға алдағы уақытта қандай 
�німділік алуға болатынын бол-
жауға мүмкіндік бермек. 

Жерді қашықтықтан зондтау 
арқылы алынған ақпараттар бір -
жақты қолданылмайды. Бар лық 
мәліметтерді маман дар дың �зі 
тікелей сол аумаққа барып, нақ -
тылығын тексереді. Бір с�збен 
айтқанда, инновациялық құрыл-
ғылардан алынған ауқымды де-
ректер нәтижесі табиғи жолмен 
сәйкестендіріледі. Ал жылу тү-
сіргіш арқылы мал шаруа шы-
лығына электронды жайылым 
түрін енгізуге мүмкіндік аламыз. 

– Геоақпараттық және  ЖҚЗ 
технологияларының әр түрлі сан  -
дық шешімдерін қолдана оты рып, 
Смарт-фермаларды әзір леуге бо-
лады. Бұл ЖҚЗ дерек терінің к�-

мегімен шаруа шы лықтардағы 
жайылымдық жер лер ге мони то-
ринг жасауға, жайы лым мас са-
сының маусымдық �німділігі мен 
тағамдық құнды лығын анық тау 
үшін жайылым учаске леріне жер-
үсті геобота ни   ка  лық зерттеулер  
жүргізуге, ГАЖ технологиялары 
арқылы алынған деректермен жер-
дегі зерттеулерге салыстыр ма лы 
тал дауға, жайы лым   дардың сыйым-
дылығын қо ра   лар  бойынша 

айқындауға және ет бағытындағы 
жайылым айна   лымының схемасын 
әзір леуге мүм кіндік береді. Жақын-
да ауыл шаруашылығын министр-
  лігінің тапсырысымен «Жерді 
қашық тықтан зондтау арқылы 
жайы лымдарды ұтымды пайдалану 
жүйесін» әзірлеп шы ғардық. Тіп ті, 
аталмыш техно логияны пайдалану 
арқылы цифрлық карталары бар 
гео-пор тал әзірлеу ге болады, – 
дейді орта лық бас шысы. 

Ауыл шаруашылығында ғы-
лымның мұндай жетістіктерін пай-
далану бүгінде трендке айна лып 
үлгерді. Мәселен, Aitas Agro аг-
рарлық кәсіпорын �ндірістік және 
басқару процестерін бақы лап 

реттеу үшін соңғы үлгідегі цифр-
лық технологияларды қол данады. 
Шығыс Қазақстан және Солтүстік 
Қазақстан облыста рында 35 мың 
гектардан астам жерге ауыл шаруа-
шылығы дақыл дарын егумен айна-
лысатын бұл компанияда 450-ге 
жуық қызмет кер жұмыс істейді. 
Aitas Agro алқаптарында күнбағыс, 
жаздық және күздік бидай, сыра 
қайна татын арпа, бұршақ, жасы-
мық, рапс сияқты түрлі дәнді және 
майлы дақылдар �сіріледі. Егістік 
�німділігі жылына шамамен 70-80 
мың тонна �німді құрайды.  Ком-
пания �кілдерінің мәлім деуінше, 
мекеме процесті бас қару дың 
CROPWISE, ERP және BІ аналити-
касы секілді үш ком поненттен 
тұратын бірыңғай цифрлық жүйе-
сін қолданады.

CROPWISE – бұл егіс тіктер-
ден, агрооперациялардан цифр лық 
деректерді жинайтын, �німділік 
пен гектарға кететін шығынды бол-
жайтын және онлайн режимде 
тех никаның GPS бақылауын жүзе-
ге асыратын деректерді жинау 
жүйесі. Ол �ндіріс процестерін 
тиімді басқаруды қамтамасыз етеді, 
�нді ріске әсер ететін барлық фак-
торды ескеруге және жи налған 
мәліметтер негізінде жыл дам әрі 
дәл шешім қабылдауға мүмкіндік 
береді.

ERP – аналитика үшін дерек-
терді есепке алу және қалып-
тастыру жүйесі. Ол тауарлық-
мате риалдық қорларды басқару, 
бух галтерлік есеп операциялары 
және персоналды басқару секілді 
жұмыстарда �ндірістік процес-
тердің толық есебін қамтамасыз 
етеді. ERP бизнесті тиімдірек 
және дәл басқаруға мүмкіндік 
береді.

BI-аналитика – деректерді 
�ңдеу және визуализация жүйесі. 
Ол GROUPWISE және ERP-ден 
жиналған деректерді �ңдейді және 
пайдаланушыға ыңғайлы түрде 
к�рсетеді. BI аналитикасы ауыл-
шаруашылық кәсіпорын дарына 
нақты мәліметтер негі зінде жүйе-
ленген шешімдер қабыл дауға к�-
мектеседі.

«Жалпы, CROPWISE, ERP 
және BI аналитикасы сияқты Agri-
tech технологияларын пайда лану 
Aitas Agro-ға �ндіріс пен басқару 
процестерін тиімді басқа руға 
мүмкіндік береді. Бұл инно ва-
циялық шешімдер ауылшаруа-
шылық �німдерінің �німділігін, 
сапасын және тиімділігін артты-
руға к�мектеседі», – делінген ком-
пания хабарламасында.

Ауыл шаруашылығындағы 
технологиялық революция агро-
технологияның болашағын ай-
қындай түседі. Мамандар, ауыл 
шаруашылығы технологиясының 
жетістіктері, соның ішінде авто-
мат тандыру және деректерге 
негіз делген шешімдер қабылдау 
алдағы жылдары салада түбегейлі 
�згеріс  тер әкеледі деп болжайды. 
LeadConnect халықаралық анали-
тика лық компаниясының мәлі-
метін  ше, агросекторға әсер ететін 
ең үлкен технологиялық тенден -
ция лар қатарында дәл егіншілік, 
авто   номды ауылшаруашылық 
жаб дықтары, тік егіншілік, блок-
чейн технологиясы, жасанды 
интел  лект және машиналық оқы-
ту, ауыл шаруашылығындағы 
цифр лық егіздер, робототехника 
және авто маттандыру және био-
технология бар.

Дәл егіншілік – бұл �німділік 
пен тиімділікті арттыру үшін тех-
нологияны қолданатын ауыл 
шаруа шылығының бір түрі. Фер-
мер лер дрондар, датчиктер және 

басқа да ақылды құрыл ғылардың 
к�мегімен егіннің жай-күйі, то-
пырақтың ылғалдылығы және ауа 
райы жағдайлары туралы ақпарат 
жинай алады. Осы ақпара ттың ар-
қасында дақыл дар ды басқару, 
суару және тыңайт қыштар туралы 
тиімді шешім қабылдауға болады. 
Фермерлер нақты егіншілікті енгі-
зу арқылы тұрақты �нім ала ды 
және шығын дарын азайтады.

Сонымен қатар қазіргі таңда 
ауыл шаруашылығында авто номды 
ауылшаруашылық жаб дық тарын 
пайдаланудың �суі байқа лады. 
Елімізде де ірі агро хол динг тар трак-
 торлар мен дрон дар арқы лы әртүрлі 
жұмыс орын дарын авто  маттан -
дыруға мүмкін дік алып отыр. Осы-
лайша, шаруа лар уа қытты үнемдеп, 
еңбек шығын дарын азайтады және 
дәлдікті арттырады.  Тік егінші лікке 
келер болсақ, бұл жасанды жарық-
тан дыру арқылы арнаулы с�    релерде 
дақылдарды �сіру үшін қолданы-
лады.  Ауыл шаруашы лығында 
блокчейн тех ноло гиясы, әсіресе 
жеткізу тіз бегін басқару және азық-
түлік қауіп сіздігі саласында таны-
мал. Ал жоғарыда айтып �ткені-
міздей, деректерге негіздел ген ше-
шім дер қабылдау үшін ауыл шаруа-
шы лығында жасанды интел  лект 
пен Машиналық оқыту қолда  ны-
лады. Фермерлер ауа райы, егін 
жағ дайы және топырақ ылғалды -
лығы туралы деректерді талдау үшін 
жасанды интеллектті пайдала на 
отырып, егіншілік тәжірибесін оң-
 тай  лан дыра алады.  Биотехно ло  гия 
к�ме гімен �нім ділікті артты   рып, 
та ғамдық құн дылықты жақ сар   туға 
және дақыл дарды зиянкес тер мен 
ауруларға т�зімді етуге бо лады.

Тұтастай алғанда, сарапшылар 
«ауыл шаруашылығының бола -
шағы перспективалы, �йткені бұл 
секторда к�бірек озық техноло-
гиялар құрылып, енгізі  луде» деген 
пікірде. Бұл техно  логиялар шаруа-
лардың тәуекел дерін азайтуға және 
табысын арттыруға к�мектеседі. 
Сонымен қатар елі міздің ай мақ-
тағы ең ірі агро �німдерді экс порт-
таушы аграрлық орталыққа айна-
луына мүмкіндік береді.

САРАП

АГРООРТАЛЫҚҚА АЙНАЛУДЫҢ 
АЛҒЫШАРТЫ – 

Ауыл шаруашылы	ы салалары да �азіргі та�да инно-
вациялы� технологияларды� к�мегімен тиімділігі мен 
�німділігін арттыру	а бет б�рды. �сіресе, 	ылым мен 
техниканы� б!гінгі жетістіктері агро�неркәсіпті� �арыш-
тап дамуына м!мкіндік беріп отыр. Атап айтар болса�, 
жа�а т��ым т!рлері, шаруашылы�ты игеруді� ты� тәсіл-
дері мен агро�неркәсіп кешенін �аржыландыру және 
несиелендіру, сондай-а�, жа�а технологияны ме�герген 
жас мамандар секторды� әлеуетін арттыру	а �з !лесін 
�оспа�. 

ОЗЫҚ ТЕХНОЛОГИЯОЗЫҚ ТЕХНОЛОГИЯ

SUPERCAM350 ұшқышсыз ұшу аппараты: оптикалық камера, 
мультиспектрлі камера және жылу түсіргіш

GAIA 160 және GAIA120 (тікұшақ типті) ұшқышсыз ұшу аппараты: 
оптикалық камера, мультиспектрлі камера және лидар

VERIS ISCAN зертханалық кешені
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Салтанатты жиынға жиналғандар 
алдымен Есет �зірбаевтың бюстінің 
алдына гүл шоқтарын қойып, марқұмды 
еске алды. Жиынға марқұмның к#зін 
к#ргендер мен отбасы мүшелері шақы-
рылған. 

Есет �зірбаев Қазақстандағы газ 
тасымалдау #неркәсібінің мықты маманы 
болған. Ол кісінің кәсібилігінің арқасында 
Қазақстанда газ #ндірісі жақсы жолға 
қойылған деді шарада с#з алғандар. 

Есет �зірбаевтың ескерткіш бюсті 
Орал қаласындағы агро-техникалық 
колледжінің  алдында орналасқан. Агро-
техникалық колледжінде Есет �зірбаев 
атындағы зертхана бар. Бұл колледж 
мұнай-газ саласының мамандарын дайын-
дайды. Колледждің ең үздік оқитын екі 
студентіне Есет �зірбаев атындағы сти-
пендия тағайындалған. 

ЕСЕТ �ЗІРБАЕВ ДЕГЕН КІМ?
Есет Рауатұлы �зірбаев – 1942 жылы 

14 қаңтарда Башқұртстанда дүниеге кел-
ген. Ол газ саласының еңбек сіңірген қай-
раткері. «Қазақгаз» ұлттық компаниясын 
құрған адам. Оның тұңғыш президенті. ҚР 
Инженерлік академиясының академигі. 
Ұзақ жылдар Башқұрстан, Ресей, Ливия 
секіл ді мемлекеттерде табысты еңбек ет-
кен. Мұнай-газ #німдерін халық игілігіне 
пайдалану мақсатында, білімін, тәжі-
рибесін, күш-жігерін аямай жұмсап, 
соңына із қалдырған білікті басшы ретінде 
танылған тұлға. К#зін к#ргендер к#п 
с#йлемейтін, сабырлы істің адамы болатын 
еді деп еске алады. 

«ГАЗ САЛАСЫН ЭКОНОМИКАНЫҢ 
ДРАЙВЕРІНЕ АЙНАЛДЫРҒАН 

ТҰЛҒА»
Есет �зірбаевты еске алу шарасына 

Алматы мен Астанадан арнайы меймандар 
келген. Олардың бәрі газ саласының 
ардагерлері. Құрметті қонақтар мен Есет 
�зірбаевтың ұрпақтары Новенький 
ауылындағы Орал компрессорлық стан-
ция сының ауласына жиналды. Себебі 
бүгін к#птен күткен қуанышты сәт. Сала 

ардагерлері бірнеше жылдан бері айтып 
жүрген ұсыныстары қолдау тапқан күн. 
Дәл осы күні газ саласының білікті менед-
жері, ғалым Есет �зірбаевтың есімі «Орал» 
компрессорлық станциясына берілді. 
Себебі ол кісі «Қазақгаз» компаниясының 
тұңғыш Президенті. �рі осы станцияда 
бірнеше жыл жемісті еңбек еткен.

«Орал» компрессорлық станциясы 
бүкіл Қазақстанды, қала берді Еуропаның 
кей қалаларын газбен қамтып тұрған 
станция. Салтанатты жиында с#з алған 
QazaqGaz АҚ Басқарма т#рағасы Санжар 
Жаркешов былай деді. 

– Біз бүгін Есет �зірбаевтың еңбегіне, 
жасаған қызметіне тағзым етуге, құрмет 
тұтуға арнайы Орал қаласына келіп 
отырмыз. Ол кісі 1991-1992 жылдары осы 
«Қазақгаз» компаниясының құрылуына 
үлкен еңбек сіңірген адам. Сол жылдардағы  
ж а с а ғ а н  е ң б е г і  ү ш і н  б і з  « О р а л » 
компрессорлық станциясына сол кісінің 
есімін беріп жатырмыз.  Себебі осы 
компания кезінде алғашқы газ компаниясы 
болып құрылды. >те қиын кезеңдерде осы 
Есет �зірбаев үлкен стратегиялық ше-
шімдер қабылдап, газ саласын экономика-
ның драйверіне айналдырды. Ол кісінің 
к#регендігі, стратегиялық к#зқарасы 
еліміздің экономикасының алға жыл-
жуына үлкен септігін тигізді. 1990 жылдары 
шашырап жатқан газ қожалықтарын бір 
компанияға біріктіру де осы Есет 
�зірбаевтың идеясы болған. Біздің жас 
мамандар Есет �зірбаев атамызға еліктеп, 
қызметінен үлгі алып #суі керек, – деді 
QazaqGaz АҚ Басқарма т#рағасы Санжар 
Жаркешов.

Есет �зірбаевты еске алу шарасына 
жиналғандар марқұм туралы естеліктері-
мен б#лісті. Есет Рауатұлының қол астында 
жұмыс істеген шәкірттері, замандастары 
ол кісінің мықты стратег басшы болғанын 
айтты. 

– Ол #з ісінің білгірі. Одан б#лек Есет 
�зірбаевтың ерекше қасиеті отан сүйгіш-
тігі. Ол кісі қайда жүрсе де еліне қызмет 
етуді қалайтын. Елге келіп газ-мұнай сала-
сындағы ірі компанияны ашуы, жас 

мамандарды тәрбиелеуі осының айғағы. 
Оны қанша шет елдер жұмысқа шақырса 
да ол бармай осы Оралда қалды. Елге 
қызмет етті. Отанға деген жанкешті еңбегі 
#те жоғары еді, – деп атап #тті «КАТЭК» 
ЖШС-ның бас директоры Құндыз Нупов. 

Есет �зірбаев к#зі тірісінде қайырым-
дылық шараларымен к#п айналысқан 
адам болған. �сіресе, жастардың әлеу-
меттік мәселесіне жүрдім-бардым қа-
рамай тын, қолдан келген к#мекті аямай-
тын жылы жүректі басшы болыпты. Ол 
туралы Есет �зірбавтың к#зін к#рген 
шәкірті Таңбай Наушиев айтып берді. 

– Мен Есет �зірбаевпен 1970 жылы 
таныстым. Жап-жас жігіт еді. Мен 
техникум бітіріп келген жас маманмын. 
Мені жұмысқа алды. 1991 жылы Есет 

�зірбаевтың бастамасымен осы Оралда 
ұлттық газ компаниясы құрылды. �рине, 
оңай болған жоқ. Есет Рауатұлының 
қайсарлығының арқасында ол завод 
жұмысы жүріп кетті. Кейін осы облысқа 
пайдасы келе бастады. Есет �зірбаевтың 
жеке басы туралы айтсам, ол кісі сол 
қылышынан қан тамып тұрған  Кеңес 
үкіметінің кезінде #мір сүрсе де, #те батыл 
шешімдер қабылдаған к#шбасшы еді. Ол 
кісі жастарға үлгі-#неге болудың үлгісін 
к#рсеткен адам. Сол кездің #зінде араб 
тілін #те жетік білген адам. �кесі де, 
шешесі де құранды оқи алатын адамдар 
еді. Ол кісі үш жыл Ливияда қызмет 
атқарған адам, арабшасы деген #те жоғары 
деңгейде еді. Есет �зірбаев адамдармен 
қарым қатынастың #те жоғары мәдениетін 
к#рсеткен адам еді. >те ұстамды, к#п 
с#йлемейтін адам.

Есет �зірбаевтың шәкірті, «КАТЭК» 
ЖШС-ның бас директоры  Құндыз Нупов 
солтүстік #ңірлерге газ тарту идеясын 1991 
жылы Есет �зірбаев ұсынды. Ол ұсыныс 
араға бірнеше жылдар салып жүзеге асты 
ғой. Қазір газ Астанаға тартылып жатқаны 
сол идеяның дұрыс болғандығының дәлелі 
деп атап #тті. 

Ал белгілі ғалымның баласы болса 
әкесінің к#зін к#рген барша ардагерлерге 
алғысын жеткізді. 

– Менің әкемді ұлықтап, #ткен #мірін 
айтып, естеліктермен б#лісіп жатқан 
баршаңызға алғысымды білдіремін. �кем 
қайда жұмыс істесе де ұяттан аттамай 
еңбек етті. Ол осы Орал қаласынан кеткісі 
келмейтін. Себебі ата-анасынан алыста-
ғысы келмейтін. Ақтауда қызмет етті. Одан 
кейін Саратов қаласына жұмыс бабымен 
ауысты. Одан кейін Ливияда қызмет ат-
қар ды. 1991 жылы қайтадан осы Орал 
қала сына келіп қызмет етті, – деді халық 
алдында с#з алған Есет �зірбаевтың ұлы 
Рустам �зербаев. 

Есет �зірбаевтың тамыры Батыс 
Қазақстан облысында. Ол #зі Башкерияда 
туып, #ссе де ата-анасы осы Орал 
топырағының адамдары. Нақтырақ 
айтсақ, әкесі Жәнібек ауданы, ал анасы 
Б#кей Орда ауданының тумасы болған. 
Қанша жырақта жүрсе де елге қызмет етуді 

к#здеп, Оралға орала беруі де сол қан 
тамыры жібермеген болып тұр деп күліп 
еске алды марқұмды білетіндер. 

Ал салтанатты жиынға қатысқан БҚО 
әкімі аппаратының жетекшісі Қазақстан 
экономикасына қосып отырған газ саласы 
мамандарының еңбегі зор екендігіне 
тоқталды. 

– Қазағымның тарихында Есет �зір-
баев секілді бағдаршам болатын, шамшы-
рақтай жарқыраған тұлғалары бар еліміздің 
еңсесі әрқашан биік болары с#зсіз. Біз газ 
саласына еңбек сіңірген азаматтарымызды 
дәріптеп, олардың есімдерін ұлықтап жүр-
сек ертеңгі ұрпаққа да үлгі. Газ саласына 
еңбек сіңірген,  #мірлік дүниесімен қан-
шама азаматтарға үлгі болған ардагер аға-
ларымыз отыр. Сіздерге басымды иіп, 
алғыс айтамын. Газ саласының біздің елдің 
әлеуеті үшін, экономикасы үшін үлкен 
маңызды тетік екенін білесіздер. Қазір 
әлемнің #зі түрлі қазба байлықтарды іздеп, 
зәру болып отыр. Біздің даламызда қазба 
байлық жетеді. Соның ішінде осы газ 
саласында еңбек сіңіріп, осы мәселе 
ертеңгі ұрпақ үшін молынан қалсыншы, 
берекесі болсыншы деп жүрген сіздерге 
алғыс білдіремін, – деді облыс әкімі 
аппаратының жетекшісі Нұрділдә  Ораз. 

P. S: 
Қазақстан қыркүйек айының алғашқы 

жексенбісінде Мұнай-газ кешені қызметкер-
лерінің т5л мерекесін атап 5теді. Бұл табиғат 
байлығын тиімді игеріп, ел игілігіне жарату 
жолында еңбек етіп жүрген геолог пен бұр-
ғы шы лар, мұнай 5ңдеуші мен құбыршылар, 
құрылысшы мен игерушілер – түрлі маман-
дық иелерінің кәсіби мерекесі.Дәл осы 
кәсіби мерекеге санаулы күн қалғанда бел-
гілі газ саласының маманы, мықты менеджер 
Есет �зірбаевтың есімі Орал компрессорлық 
станциясына берілуі де 5згеше салтанатты 
мәнге ие болғандай. 

ЕСЕТ ӘЗІРБАЕВТЫҢ
ӨНЕГЕСІ ҰРПАҚҚА ҮЛГІ 

Оралда белгілі газ тасымалдау ісіні� майталманы Есет �зірбаевты 
еске алу шарасы �тті. Есет �зірбаев QazaqGaz компаниясын ��р!ан оны� 
т�н!ыш Президенті бол!ан адам. Салтанатты жиын!а Б&О әкімі 
аппаратыны� жетекшісі  Н�рділдә  Ораз, QazaqGaz А& Бас�арма т�ра!асы 
Санжар Жаркешов және сала ардагерлері �атысты. 

«Креативті индустрияны дамыту 
керек». Б�л – «Текемет» �ол�нер 
шеберханасыны� ��рылтайшы-
ларыны� бірі То�жан Бабиеваны� 
с�зі. Жарнама индустриясынан 
�ол�нер �неркәсібіне ауыс�ан �ос 
��рбы �азір Орал �аласында 
этностильдегі картиналар жасай-
тын шеберхана иесі атанып отыр. 
Этно  стильде шеберхана ашу идея-
сы сонау жылдары Италия!а сапа-
ры барысында пайда болыпты. 

Кеше ғана Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев Қазақстан халқына Жолдауында 
креативті индустрияны дамыту қажеттігіне 
тоқталды. Соның ішінде медиа, дизайн, 
кино сияқты ірі индустриялар бар. 

– Экономиканы #ркендетуге және 
халықты жұмыспен қамтуға ықпал ететін 
тағы бір бағыт – медиа, кино, музыка, 
ди зайн, білім беру, ақпараттық технология 
салаларын қамтитын креативті индустрия.

Қазіргі заманда азаматтардың шығар-
ма шылық әлеуетіне және зияткерлік 
капи талына арқа сүйейтін «креативті 
#ндіріс» салалары шынайы инклюзивті 
эко номика ны дамытудың қайнар к#зі 
саналады. Бұл аз десеңіз, креативті эко-
номика дарынды әрі шығармашыл 
адамдарды #зіне тартатын ірі қалалардың 
дамуына ықпал етуші күшке айналуда. 
Қазақстанда бұл сала әлі дамымаған. 
Креативті индустрияның ішкі жалпы 
#німдегі үлесі бір пайызға да жетпейді, 
жұмыспен қамту саласындағы үлесі #те 
т#мен. Дегенмен дарынымен бүкіл әлемді 
мойындатып жүрген отандастарымыз аз 
емес, – деді Президент. 

Иә, шынымен біздің елде креативті 
индустрияны дамыту қажет. Бұл туралы 

бізбен сұхбаттасқан «Текемет» қол#нер 
шеберханасының иесі де айтып отыр. 

«Біздің картиналарды Америка, 
Марок ко, Испания, Германия, Ресей 
елдері #те жақсы алады. Олар сыйлыққа 
беру үшін арнайы тапсырыспен алдыр-
тады. Еуропада дизайны әдемі, этностиль-
дегі картина сыйлау ерекше құрметті біл-
діреді. Олар біздің картиналардың баға-
сына қарамастан #те жақсы алады», – 
дейді Тоқжан Бабиева. 

«Текемет» қол#нер студиясының жұ-
мыс істегеніне к#п бола қойған жоқ. Бұ-
рын жарнама саласында табысты еңбек 
етіп келген екі қыз –  Салтанат Қоспаева 
мен Тоқжан Бабиева ойлана келе, осы 
этно  стилдегі шеберхана ашуды ұйымдас-
тырады. Этностильдегі шеберхана ашу 
туралы алғашқы ой Италияға сапар 
кезінде пайда болған. 

– Қасымдағы серіктесім Салтанат 
Қоспаева Италияға барды. Сол кезде сый-

лыққа бір этностильдегі картина жа сап 
алып кеткен еді. Италиядағылар кар тинаға 
қат ты қызыққан. Шетелдіктердің біздің 
#нерге деген қызығушылығы бізге Орал 
қа ла сында «Текемет» қол#нер ше бер ха на-
сын ашуға түрткі болды, – дейді Тоқжан 
Бабиева. 

Бұл 2015-2016 жылдары еді.  Содан бері 
қол#нер шеберханасы Астана, Алматы 

қалаларындағы ірі к#рмелерге қатысып, 
біраз танымалдыққа ие болды. Бүгінде ол 
шеберханада 5 адам жұмыс істейді. 2020 
жылы мемлекеттен 5 млн теңгенің қай-
тарымсыз грантын алған. 

– Біздер ұлттық стильдегі картиналар 
жасаймыз. Шежіре жасаймыз. Оралда 
шежіре жақсы #теді. Оған сұраныс к#п. 
2020 жылы мемлекеттен қайтарымсыз 
грант алдық. Сол ақшаға заманауи құ-
рылғы сатып алып, орнаттық. Қазір соны-
мен іскерлік әлеміне қажетті сыйлықтарды 
басып шығарамыз. Ал таза шығармашылық 
жұмыстың бәрі қолмен жасалады, – дейді 
Тоқжан Бабиева. 

С#з реті келгенде айта кетейік, біздің 
елде қазір кәсіп ашамын дегендерге мем-
лекеттік қолдау баршылық. Солардың 
ішінде мемлекет беретін қайтарымсыз 
гранттар к#п адамның жолын ашқаны рас. 
Біздің бүгінгі кейіпкеріміз де қайтарымсыз 
гранттың қайырын к#ргендердің бірі. 

БҚО-да биыл қайтарымсыз гранттар 
үшін 137,7 млн теңге ақша б#лінген. Осы 
ақшаға жоспар бойынша 30- ға жуық адам 
қайтарымсыз грант алады деп күтіліп 
отыр. 

«Грантты кез-келген адам ала алады. 
Бастысы, жаңашыл идеясы болуы керек. 
Және кәсіпкер ретінде тіркеліп, 2-3 адам-
ды жұмыспен қамтуы қажет. Жоғарыда сіз 

атаған «Текемет» қол#нер студиясы грнат-
ты 2020 жылы алды. Қазір жемісті жұмыс 
істеп тұрған жобалардың бірі», – дейді 
БҚО Кәсіпкерлік және индустриялдық-
инновациялық даму басқармасының 
б#лім басшысы Мирам Қабдығалиев. 

«Текемет» қол#нер шеберханасы Ду-
бай да #ткен фестивальге қатысқан. Бола-
шақта >збекстан мен Түркияда к#рме 
#ткізуді жоспарлап отыр. 

Қол#нер шеберханасында дайындала-
тын картиналардың бағасы 15 мыңнан 
басталып, 600 мыңға дейін барады. �р 
картинаның мәні, терең мағынасы бар. 
К#п картиналар қазақтың әдет-ғұрпы, 
ырым-тыйымдарымен үндесіп жатыр. 

Мәселен, «Ұшқан ұя» кратинасы қара 
шаңырақ, #скен орта, ұядағы тәлім-тәрбие 
негіздеріне негізделіп салынған. 

Мұндай картиналар #те к#п. 
>кінішке қарай, «Қазақстанда әзірге 

қымбат картиналарға сұраныс аз», – дейді 
біздің кейіпкеріміз. 

– Президент «креативті индустрияны 
дамытуды қолға алу керек» деді. Мұны 
естіп біз қуанып отырмыз. Шынымен де 
ел дегі креативті индустрияны к#теру 
керек. Сонда халықтың сана сезімі де 
#седі. Тұрмыстан басқа рухани #су дегенді 
де ұғынады. Сана деңгейі жоғарылай 
береді. Бұл деген тұнып тұрған #нер ғой. 
Соның ішінде этностильдегі туындылар 
деген тұнып тұрған қазақтың #з тарихы, 
#зі жүріп #ткен жолы. Оны насихаттау 
бәрімізге міндет, – дейді Президент 
Жолдауынан қолдау тапқанына риза 
болған Тоқжан Бабиева. 

БҚО бойынша қайтарымсыз грант-
тарды беру биыл да жалғасады. Жаңашыл, 
тың идеяларға қолдау к#рсеткен абзал. 
2022 жылы 46 грант берілген. «Биыл 30-ға 
жуық грант беріледі деп жоспарланып 
отыр», – дейді сала мамандары. 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА, 
Батыс Қазақстан облысы

ТЕКТІ ӨНЕРДІ ДӘРІПТЕГЕН «ТЕКЕМЕТ» 

Біздің картиналарды Америка, Марок ко, Испания, Германия, 
Ресей елдері �те жақсы алады. Олар сыйлыққа беру үшін арнайы 
тапсырыспен алдыр тады. Еуропада дизайны әдемі, этностиль-

дегі картина сыйлау ерекше құрметті біл діреді. Олар біздің 
картиналардың баға сына қарамастан �те жақсы алады», – 

дейді Тоқжан Бабиева. 

АЙҚЫНДАМА



К�зді� басы Алматы ж�ртшы лы�ы 
�шін ежелгі дәуірге саяхат жасаумен 
бастау алды. �ала к�ніне орай жос-
пар лан�ан шаралар к"п. Соларды� 
ал�аш$ысы – «%лы дала – к"шпенділер 
әлемі» халы$аралы$ этномәдени 
фестивалі. 

Алматы қаласы әкімдігінің қолдауымен 
«Боралдай» сақ қорғандарында �ткен шара 
«Алматы-Шанхай ынтымақтастық ұйымы-
ның мәдени және туристік астанасы» жоба-
сы аясында ұйымдастырылған. Екі күнге 
созылған фестивальде к�шпенділерге тән 
рухани-мәдени құндылықтарды к�руге 
болады. 

 )детте мұндай жиындарды жыл сайын 
Наурыз мерекесінде тамашалап, �з ұлттық 
мәдениетімізге куә болушы едік. Ал бүгінгі 
іс-шараның к�пке паш етер дүниесі мен 
берер маңызы зор. Себебі бұл Қазақстанды 
ғана емес, к�не түркі халықтарының мәде-
ниетін біріктіріп отыр. «Боралдай» сақ 
қор ған дарына тұрғындарды тасымалдау 
үшін қала ішінен арнайы автобустар қарас-
тырылған. Біз де халықтың к�ңіл күйін 
сезініп, к�шпенділер әлеміне қатысты 
түсініктерін бағамдау үшін тұрғындарға 
арналған автобусқа отырып, діттеген 
жерімізге жеттік. Қуанарлығы, аялдамада 
автобустардың келуін күткен халық саны 
толассыз. Еңбектеген баладан еңкейген 
қарияға дейін осында. Сақ қорғандарына 
автобусымыз келіп тоқтады. К�ліктен тү-
сіп, бірден дүбірлі шара �тіп жатқан алаңға 
бет алдық. Шараға кіре берісте ілінген 
байрақтарға к�зіміз түсті. Мұны к�ргенде 
�зімізді құдды бір хан ордасына кіріп бара 
жатқандай сезіндік. Иә, фестиваль 
декорациясы, әрбір деталь к�шпенді 
халықтың тарихы мен тұрмыс-тіршілігінен 
хабар береді. Фестивальге кірген сәтте 
алдымыздан ұлттық киім киінген қыз-
жігіттер әндетіп шыға келді. «)у демейтін 
қазақ жоқ» демекші, �нерпаздарға қосыла 
ән салған тұрғындар да к�п. Ежелден 
алыстан келген қадірлі қонаққа сыйымызды 
к�рсетіп, барымызды алдына тосып күтетін 
халықпыз ғой. Бұл да бір сол игі дәстүрдің 
жалғасындай к�рінді. 

Фестивальдің бірінші аймағы ұлттық 
тағамдар мен түрлі қол�нер бұйымдарына 
арналыпты. Одан б�лек, 50-ге жуық киіз үй 
тігіліп, алтыбақандар құрылған. Жалпы 

саны 10-ға жуық аймақ құрастырылған. 
Этно ауыл, ат ойындары, садақшылар мен 
найзашылар, шеберлер, ұсталар, құсбегілер 
мен саятшылар, к�шпенділер тағамдары 
және жастарға арналған алаңдар бар. 
Сондай-ақ фестивальге арнап сахна құрас-
тырылып, гала-концерт ұйымдастырылды. 
Алматы қаласы Мәдениет басқармасының 
басшысы Ғани Майлыбаевтың с�зінше, 
шараға 500-ге жуық �нерпаз жұмылдырыл-
ған. Араға т�рт жыл салып қайта оралған 
Халықаралық фестивальдің артықшы-
лықтары да жоқ емес к�рінеді:

– Фестивальді 10 мыңға жуық адам 
тамашалады. Осы жылы �ткізіліп жатқан 
шараның бір артықшылығы – к�рпе тігу-
мен, қол�нермен айналысатын к�пбалалы 
аналарға қолынан шыққан бұйымдарын 
сату үшін арнайы киіз үйлер бердік. Шетел-
ден келген барлық делегацияларға да киіз 
үйлер б�лінген. Осы жылы киіз үйлер 3 есе 
артық тігілді. 40-қа жуық ресторандар 

қызмет к�рсетуде. Шараның басты мақсаты 
– тұрғындарға мәдени �німді сапалы ұсыну, 
– дейді Мәдениет басқармасының басшы-
сы Ғ.Майлыбаев.

)рмен қарай садақшылар мен найзашы-
лар топтасқан аймаққа атбасын бұрдық. 
Алаңға кірген бойда садақшылар сайысы-
ның үстінен түстік. Ал садақ ату алаңынан 
әрі қарай ат ойындарына арналған аймақ 
бар. Мұнда қыз қуу, аударыспақ, теңге ілу, 
асауға құрық салу, к�кпар сияқты ұлттық 
ойын түрлері �ткізіледі екен. Қызығы, дәл 
осы екі алаңнан шетелдіктердің қарасы к�п 
екенін аңғардық. )зербайжан, Түркия, 
Мажарстан, Малайзия, Башқұртстан, Да-
ғыстан, Чувашия, Алтай, Бурятия, Cзбек-

стан және Қырғызстан мемлекеттерінен 
келген спортшылар ұлттық ойын түрлерінен 
бақ сынасты. Солардың бірі – түркиялық 
Умутжан Челик. Қолына мемлекеттік туын 
ұстаған Умутжанды сайыс аяқталған соң 
әңгімемізге тарттық:

– Фестивальге садақ ату жарысына 
келдік. Cзім Түркияданмын. Қырғыз елінде 
білім алып, сонда студент болдым. Мұнда 
қыр ғыз достарымызбен келдік. Фестиваль-
дің арқасында түрік бауырларымызбен де 
жолықтық. Қазір садақ ату жарысынан 
шықтым. Түркияда да садақ ату �нерінің 
бірнеше түрі бар. Бұл фестиваль түрік 
мәдениетін қайта жаңғыртады. Осыған 
ұқсас шаралар Қазақстан және Қырғыз 
Республикасымен салыстырғанда Түркияда 
аз. Былтыр Қазақстанның Атырау қала-
сында болдым. Бүгін Алматыға бірінші рет 

ке луім. Бес жылдан бері садақ ату �неріне 
қызыға мын, – дейді ол.

Ал аталмыш фестивальге Cзбекстаннан 
арнайы келген делегация �кілі Флюра 
Раим бекова екі елдің әдет-ғұрыптары ұқсас 
екенін айтады:

– Бүгін біздің садақшыларымыз жарыс-
қа қатысты. Шынында, фестиваль �те 
жоғары деңгейде �тіп жатыр. Алматының 
ауа райы ұнады. Біз қала суық болады деп 
болжап, барлық жылы киімдерімізді алып 
келіп едік. Бірақ ауа райы жайма-шуақ 
болып тұр.(күлді) Қуанғаным сол, қазақ 
халқы мейірімді, қонақжай халық екен. 
)ртүрлі ұлттық спорт түрлері к�рсетілді. 
Атқа да отырдық, ұлттық дүниелерді де 
к�рдік, – дейді �збекстандық делегация 
�кілі.

Бүгінде текемет басып, сырмақ сыру – 
ғасырлар бойына маңызын жоймай, 
бүгінгінің қолданысына жеткен қадірлі 
�нер. Қай кезеңде болмасын, бұл �нер түрі 

халық пайдасына жарап, қажетін �теген. 
Ұлттық �нерді дәріптеп жүрген Тамара 
Кәпқызы да к�шпенділер әлемі фестиваліне 
арнайы келіпті. Текеметтің жасалу жолын 
тамашалау үшін қыз-келіншектерден �зге 
кішкентай балалар да айналасына жиналып 
қалыпты. Тамара Кәпқызы атакәсіптің осы 
күнге дейін �зектілігі жойылмағанын, кері-
сін ше үйінің бір бұрышын қазақ б�лмесіне 
арнайтындардың қатары к�бейгенін ай тады:

– Қазақ малмен күн к�рдік. Сүтін ішіп, 
етін жедік. Адамдар жүннен жасалатын 
зат тардың экологиялық таза �нім әрі ден-
сау лыққа ешқандай зияны жоқ екенін 
түсініп келеді. Ою деген абстракті нәрсе 
ғой. Ою негізі екі жаққа б�лінеді: шығыс 

және оңтүстік. )ркім �зінің отырған 
орнының ерекшеліктеріне сай ою түрлерін 
пай даланады. Мысалы, шығыстың адам-
дары қошқармүйіз сияқты үлкен оюларды 
пайдаланса, оңтүстіктің адамдары қияр, 
қызанақ, гүл секілді кескіндерді оюға кір-
гізіп жатады. Бұл шеберлердің к�зқарасына, 
түсі нігіне, шамасына байланысты. Теке-
метті к�леміне қарай әртүрлі уақытта жасап 
шығарамыз. Тапсырыс қабылдаймыз. 

Киіз үйлерге қойылған �німдерді тама-
ша лай жүріп, қазақы ою-�рнектермен әр-
лен ген дүкенге тап болдық. Мұнда қыз 
жа са уына арналған ұлттық нақыштағы 
заманауи туындылар топтасқан. Құрақ 
к�рпелерге қолданылатын мата түрлері 
Қытай, Қырғыз Республикасы, Түркия, 
Cзбекстан елдерінен арнайы алып келінеді. 
Ұлттық �нерді тамашалауға келгендердің 
қарасы к�п. Тігін цехының қызметкері 
Баршагүл Молдахан алдағы уақытта құрақ 
к�рпелерін брендке айналдырғысы келе-
тінін айтады:

– Бір құрақ к�рпені 4-5 қыз бірігіп, 2-3 
сағатта бітіреміз. Бір адам кіріссе, к�рпені 
тігуге бір немесе екі күнін арнайды. Cзім 
т�рт күнде 6 к�рпе, 6 жастық кесте шығара 
аламын. К�рпелердің бағасы 8 000 теңгеден 
басталады. Ең қымбаты – 70 мың теңгеге 
дейін барады. Құрақта үйлесім болуы керек. 
Қазақта ең киелісі – тырна құрақ. Т�рт 
құбылаң тең болсын деген ниетпен т�рт 
жағынан салынады. Бұл ою түрлері кез 
келген нәрсеге салына бермейді. Біз к�біне 
қошқар мүйіз оюын қолданамыз. Сондай 
ою түрлерін кейбірі к�рпешеге қойып 
жатады. Алайда т�рт мүйізі бар оюды тек 
қана т�рге, сүйеніп отыруға қоюға болады. 
Бұрын ата-бабаларымыз жоқтан бар жасап, 
қыздарын абыройлы ұзатқан. Жақындары 
алып келген, сандықтағы қалдық маталарды 
құрап қыздарының артынан дүние алып 
барған. Мен шәкірт баптайтын болғандық-
тан оюдың мағынасын түсініп, сезініп 
істеймін. Сондықтан жұмысым �зіме қатты 
ұнайды. Маталарды �зіміз арнайы барып 
алып келеміз, – дейді Баршагүл Молдахан.

Ауқымды шараның гала концертінде 
10-нан астам мемлекеттен келген этно-
музыкант тар �нер к�рсетті. Қала тұрғын-
дары мен қонақтары ат спорттық және 
айтыс �нерін, к�шпенділердің жауынгерлік 
және жекпе-жек ойындарын тамашалап, 
ұлттық тағамдардан дәм татты. Фестивальге 
келушілер к�теріңкі к�ңіл күймен тарқасты. 
Алматы күніне арналған мерекелік іс-
шаралар қыркүйек айының соңына дейін 
жалғасады.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы
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 «Болашақ» корпоративтік қоры 
ерекше қажеттіліктері бар балалар-
дың сапалы білім алуы және дарынды 
жастарды қолдау мәселелеріне қо-
ғам ның назарын аудару үшін 2012 
жыл дан бастап Қысқы қайырымды-
лық бал �ткізеді. Бұл шара – дәстүрлі 
түрде бизнестің, дипломатиялық 
корпустың, қоғамдық және саяси 
топтардың �кілдерін жинайтын 
еліміздегі жалғыз бал. 11 жыл бойы 
бал дың қонақтары классикалық 
вальс тен «жалынды» латиноға ұласа-
тын дебютанттар биі, салтанатты 
кешкі ас, бағалы лоттар аукционы 
бар ғажайып атмосфераға б�ленеді.

Биылғы XIV Қысқы қайырым-
дылық балдың дебютанты кастингіне 
300-ге жуық адам қатысты. Іріктеудің 
екі кезеңінен: хореографиялық 
байқаудан және ұйымдастыру-
шылармен әңгімелесуден сәтті �ткен 
30 үміткер дебютант атанды. Үш ай 
бойы олар балда орындайтын әртүрлі 
кәсіби бал билерін үйренеді. Дебю-
танттарды биге Қазақ ұлттық хорео-
графия академиясының аға оқыту-
шысы, Cпорттық би федерациялары 
қауымдастығының мүшесі Евгений 
Моисеев дайындайды.

«Осы балдың арқасында біз құ-
қықтар мен мүмкіндіктер тең инклю-
зивті, ашық қоғам құрып жатырмыз. 
Балдан түскен қаражатқа біздің қор 

ерекше балалары бар отбасылардың 
�мір сүру сапасын, инклюзивті білім 
беру саласында мамандарды даярлау 
сапасын арттыратын озық әлемдік 
тәжірибелерді, ғылыми дәлелденген 
тиімді әдістемелерді енгізеді. Соны-
мен қатар біз бүкіл ел бойынша 
инклю зивті алаңдар желісін құрдық, 
соның арқасында аутизм және да-
муында басқа ерекшеліктер бар 800-
ден астам баланы үйдегі оқыту дан 
шығардық. Елдегі тұңғыш мінез-
құлық талдаушыларын оқыттық, 
бүгінгі таңда енді олар ерекше бала-
лар мен жұмыс істейтін жүздеген 
пе да гогты оқытып жатыр», – деп 
атап �тті «Болашақ» корпора тив тік 
қоры Қамқоршылық кеңесі нің 
т�райымы Динара Гаплан.          

Айта кетейік, аталмыш бал 
�ткізілген 11 жыл ішінде 150-ден ас-
там демеуші мен серіктес тартылып, 
880 миллион теңгеден астам қаражат 
жиналды. Түскен қаражатқа 85 
мамандандырылған оңалту мекемесі 
ашылды және жарақтандырылды, 
3 000-нан астам маман оқытылды, 
500-ден астам жұмыс орны құрылды, 
аз қамтылған отбасылардан шыққан 
балаларға және ерекше қажеттіліктері 
бар адамдарға 120-дан астам білім 
беру және жол жүру гранттары бе-
рілді. 

ҚЫСҚЫ БАЛДЫҢ 
ДЕБЮТАНТТАРЫ ІРІКТЕЛДІ

Елорданы� �.�уанышбаев атында�ы $аза$ музыкалы$-драма 
театрында дәст�рлі �ыс$ы $айырымдылы$ балды� дебютанттар 
кастингі "тті. 

ҮШ ПАЛУАНЫМЫЗ ӘЛЕМ 
ЧЕМПИОНЫ АТАНДЫ
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КӨНЕ ТҮРКІКӨНЕ ТҮРКІ
РУХЫ ЖАҢҒЫРҒАН КҮНРУХЫ ЖАҢҒЫРҒАН КҮН

AIQYN-LIVE

Қазақстандық палуандар әлем 
чемпионатында 3 «алтын», 2 «күміс» 
және 1 «қола» медальді еншіледі. 
Сейт керім Дамир (48 кг), Жолдақан 
Ердаулет (55 кг) және Жандос Мұста-
фаұлы (60 кг) алтын медаль жеңіп 
алды. Омар Жасұлан (65 кг) мен 
Жыл қышыбай Айқын (71 кг) «күміс-
ке» қол жеткізді. Ал Камидин Рүстем 
(51 кг) қола жүлде алды. Сондай-ақ 
ко мандалық есепте Қазақстан құра-

масы 1-ші орынды, Қырғызстан 2-ші 
орынды және Армения 3-ші орынды 
иеленді. Айта кетсек, Бішкекте грек-
рим күресінен есту қабілеті зақым-
данған кадеттер арасында әлем чем-
пионаты 2-3 қыркүйек аралығында 
�тті. )лем чемпионаты 4-6 қыркүйек 
аралығында жастар және ересектер 
арасында жалғасатын болады. Ал 
7-11 қыркүйек аралығында спорт-
шылар еркін күрестен �нер к�рсетеді.

Бішкекте грек-рим к�ресінен есту $абілеті за$ымдан�ан ка-
деттер арасында әлем чемпионаты "тті. Жарыс$а 16 мемле-
кеттен 160-тан астам спортшы $атысты.
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